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Volk
menja
dlako...

Pred delegati organov družbe
nopolitičnih skupnosti je to jesen 
tudi osnutek zakona o nadzoru 
cen, ki naj bi v prihodnjem le
tu (in v bodoče) nadomestil se
danji, pet let stari zakon o osno
vah sistema cen in družbenem 
nadzoru nad njimi. Kot že naslov 
zakona pove, naj bi šlo v bistvu 
za povsem nov zakon,- s popol
noma novo vsebino: nadziral naj 
bi cene, njihovo oblikovanje in 
politiko, ki naj bi bili poslej pre
puščeni (če rečemo poenostav
ljeno) združenemu delu in go
spodarskim ter tržnim zakonito
stim.

Toda mnenja tistih, ki so na
tančneje preučili osnutek zako
na, so različna. Nekateri ugotav
ljajo, da gre v resnici za velike 
spremembe, češ da sta »politika« 
in »vlada« spoznali, da sedanji 
zakon ni prinesel pričakovanih 
rezultatov. Prej nasprotno: 
zmeda na cenovnem področju, ki 
naj bi jo zakpn o osnovah sistema 
cen in družbeni kontroli cen od
pravil, se je zaradi vmešavanja 
administracije v tržne razmere in 
v cene samo povečala in poglo
bila. Novi zakon naj bi dolgo
ročno odpravil napake zadnjih 
let v politiki cen in postavil teme
lje za uveljavitev gospodarskih in 
tržnih zakonitosti pri njihovem 
oblikovanju.

Marsikdo pa je bolj črnogled 
in v nekaterih členih osnutka za
kona išče — in tudi najde — do
kaze za resničnost pregovora, da 
nihče ne zleze rad iz svoje kože. 
To naj bi veljalo kajpak tudi za 
našo administracijo — za vse

tiste dejavnike v družbi, ki so v 
zadnjih letih kakorkoli posegali v 
sistem cen in njihovo oblikova
nje.

Seveda bi po nekaterih — re
cimo tako — nejasnih ali zavito 
oblikovanih določilih zakona tež
ko sklepali, da se bo v politiki cen 
— kljub novemu vetru nadalje
vala stara praksa odločilnega 
vmešavanja administracije v 
cene. Tega za zdaj nihče niti ne 
trdi. Celo najbolj črnogledi go
vore samo o — možnosti, da bi se 
to lahko, glede na tako obliko
vane predloge nekaterih členov 
zakona, zgodilo. Te formulacije 
(prostor nam ne dopušča, da bi 
jih podrobno omenjali ali razčle
njevali) dajejo možnosti, da se 
administracija še naprej vmešava 
v področje, ki je ne bi smelo več 
»srbeti«.

Čeprav gre samo za namig o 
možnostih, bi bilo dobro, če bi v 
nadaljevanju javne razprave o 
osnutku zakona o nadzoru cen 
ugotovili, ali kateri od členov 
odpira vrata posegom admini
stracije na področje oblikovanja 
cen in kako na široko. Takšna 
določila bi potem morali 
ustrezno spremeniti in admini
straciji pustiti prostora samo za 
tiste posege, ki jih sam naslov za
kona (o nadzoru cen) dopušča. O 
škodljivosti prevelike vneme 
administracije za oblikovanje 
cen smo se doslej tolikokrat pre
pričali, da v prihodnje res ne bi 
kazalo izpuščati jz rok nobene 
priložnosti za omejitev njenega 
vpliva.

Boris Rugelj

Samoupravni sporazumi 
dejavnosti

Odbor podpisnikov samoupravnih sporazumov dejavnosti je 
do 10. 9. 1984 obravnaval 29 samoupravnih sporazumov dejav
nosti. O teh ždaj razpravljajo v organizacijah združenega dela in 
občinskih svetih Zveze sindikatov Slovenije. Po informacijah o 
sejah v občinskih svetih Zveze sindikatov Slovenije so te obrav
nave posebno zavzete v zadnjem mesecu. Odbor podpisnikov 
samoupravnih sporazumov dejavnosti je na podlagi strokovnih 
podlag in javne razprave doslej uskladil sporazume za te dejav
nosti: trgovino, agroživilstvo, PTT dejavnost, železniško dejav
nost, turizem in gostinstvo, lesarstvo, gozdarstvo, žičnice, komu- 
nalno-stanovanjsko, skladiščno-pretovomo in letališko dejav
nost (skupaj 11 samoupravnih sporazumov dejavnosti). Pred us
kladitvijo pa so sporazumi: elektrokovinske industrije, črne in 
barvne metalurgije, kemične in nekovinske industrija, celulozne, 
papirne in papirno predelovalne industrija, gradbeništva, zava
rovalstva ter poslovnih bank , SDK in Narodna banka (skupaj 7 
samoupravnih sporazumov dejavnosti).

K tem samoupravnim sporazumom je pristopila tudi večina 
organizacij združenega dela in njihov sprejem ni sporen. Od or
ganizacij materialne proizvodnje ni ustrezno pripravljen le sa
moupravni sporazum za usnjarsko-čevljarsko dejavnost. Raz
prava o samoupravnih sporazumih dejavnosti je pokazala, da v 
organizacijah združenega dela, kjer so že doslej namenili dovolj 
pozornosti uveljavljanju delitve po delu, ne bo treba dosti spre
minjati.

Na podlagi delovnega pripomočka za pripravo samoupravnih 
sporazumov dejavnosti so do osnutka pripravljeni še trije spora
zumi dejavnosti: za delovne skupnosti družbenopolitičnih orga
nizacij, krajevne skupnosti in delovne skupnosti samoupravnih 
interesnih skupnosti gospodarskih in družbenih dejavnosti.

B. M.

Kava je, kave ni, kava bo, vendar... po 2.300 dinarjev ali za 40 odstotkov dražja kot doslej, ko je ni bilo.
Stara fotografija s Carinarnice Vič pri Dravogradu bo postala spet aktualna, le da bo vreč zaplenjene kave najbrže tudi za 40 od
stotkov več. c,., .JA ■-_ . , , . Slika: Andrej Agnic
Pa naj tekne vsem!

Teden boja proti kajenju od 14. do 21. septembra

Hazardiranje s »čikom«
»Najlažje je opustiti — tobak!« je (njega dni) izjavljal Mark Twain, avtor 

znamenitih »Dogodivščin Huckleberryja Finna«, in nejevernim Tomažem v 
isti sapi dodajal: »Jaz sem ga opustil že tisočkrat...«

Najbrž smo to poskušali že vsi kadilci, čeprav med tem odločilnim korakom 
niti pomislili nismo, da:
• vsaka cigareta po 3 sekundah povzroči hitrejše bitje srca, poveča pritisk, 

zamenja kisik v krvi z ogljikovim monoksidom in sprosti rakotvorne snovi, ki 
se razširjajo po vsem telesu;
• se vsaka naslednja cigareta pridruži vsem tistim, ki ste jih kdajkoli poka

dili (npr.: če ste prvič »potegnili« v 15. letu starosti in »uničili« po zavitek na 
dan, boste do 30. leta pokadili 109.000 cigaret, ali 36.500 več, kot če bi začeli 
kaditi v 20. letu starosti);
• da dobimo z vsakodnevnim zavojčkom cigaret v pljuča kozarec smole na 

leto (!), hkrati pa paraliziramo čistilne mehanizme, ki odstranjujejo umazani
jo, bakterije in druge snovi iz naših pljuč;
• in nenazadnje: okrog 90 odstotkov pljučnega raka na leto odkrijejo pri 

— kadilcih.,.
»Kajenje resnično skrajšuje življenje,« trdi prof. dr. Bojan Fortič in svojo 

trditev podkrepi s podatki: »Če smo kadilci in pokadimo na dan le 20 cigaret, 
nas že 35 odstotkov ne bo praznovalo 65. rojstnega dne; če pa dnevno poka
dimo dve »škatli«, potem nas bo skoraj polovica umrla že pred 65. letom! Ka
jenje torej krajša življenjsko dobo in z dokazi lahko trdimo, da si kadilci samo
voljno skrajšujejo življenje.«

Naslednjih sedem dni — od 14. do 21. septembra — je Rdeči križ Slovenije 
spet razglasil za teden boja proti kajenju. Položil nam je na srce, naj se vendar 
zamislimo nad to škodljivo navado (ali razvado). »Če prenehate kaditi (in pri 
tem vzdržite), je največkrat tako, kot da ne bi nikdar kadili. Lažje plavate, ko
lesarite, igrate košarko, plešete, hrana vam bolj prija..., skratka, vsaka stvar 
vam bo bolj dišala — od hrane do rož.«

Nenazadnje pa vam bo v žepu ostalo tudi več denarja... D. K.
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odgovornih ni ocenil, da bi bilo 
to potrebno pojasniti, demanti
rati, skratka, celovito obvestiti 
javnost.

Zato zahtevamo, da izvršni 
svet SR Slovenije oziroma nje
gov komite to nemudoma stori 
in zahteva ustrezen odgovor ter 
predloge tudi od odgovornih 
zveznih organov.

Za uredništvo: 
Dušan Gačnik

Dobro se zavedamo, da zgolj s 
kritiko, bičanjem napak in kaza
njem s prstom na krivce ne bomo 
odločneje reševali naših družbe
nih zagat. Še bolj jasno je, da ni 
mogoče mižati pred neumnost
mi, očitno neodgovornostjo, la
godnostjo celo takrat, ko je več 
kot očitno, da voz drvi navdzol, v 
še večje blato. Ne gre posploše
vati. So tudi dosežki, ki še kako 
vplivajo na sedanje razmeroma 
ugodno gibanje proizvodnje, 
produktivnosti, izvoza. Toda 
kljub vsemu je to še vedno delno 
in torej ne celovito obvladovanje 
družbenogospodarskih zadev, o 
čemer največ govorimo menda 
tudi zato, da bi že kaj nastalo.

Kmetijstvo je ena strateških 
točk našega stabilizacijskega in 
razvojnega programa. Toda kot 
stvari tečejo na tem sektorju go
spodarske politike, bi prej rekli, 
da gre za nasprotno. Ob obilici 
zmešnjav, nelogičnosti in celo 
neumnosti v kmetijski politiki, o 
čemer so dovolj kritično sprego
vorili tudi na nedavni seji pred
sedstva slovenske socialistične 
zveze, je najmanj neodgovorno 
to, da s strani za to področje od
govornih ni niti najmanjšega od
ziva, pojasnila, zlasti pa ne in
formacij, kaj je res in kaj ni, ter 
kako bomo’ravnali v prihodnje. 
Nedopustno je, da ob enomeseč
nem opozarjanju sredstev jav
nega obveščanja oziroma proi
zvajalcev in predelovalcev mesa 
na nemogoče razmere, nihče od

Na 2. strani preberite: 
razmišljanje odgovor
nega urednika Frančka 
Kavčiča o tem, kako naj 
bi pisali, da bi s tem 
pomagali reševati koč
ljiva vprašanja nesa- 
moupravijanja, privati
zacije, okoriščanja in 
drugih škodljivih poja
vov. Brez olepšav lahko 
rečemo, da gre za mno
žično neupoštevanje 
zakonitosti oziroma 
samoupravnih norm in 
predvsem za to, da smo 
si sistem, na katerega 
načelno vsi prisegamo, 
preveč prilagodili lastni 
viziji.
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Afere ali način reševanja vprašanj

Dva
obraza

V zadnjem času precej pogosto go
vorimo in pišemo o aferah ali zade
vah, ko časopisi, med njimi je pogosto 
tudi Delavska enotnost, načenjajo 
žgoča in kočljiv:, vprašanja: nesa- 
moupravljanje, privatizacijo, okoriš
čanje in druge škodljive pojave. Na 
drugi strani smo priča temu, da de
lavci vedno pogosteje le s konflikt
nimi situacijami, celo s štrajki, uve
ljavljajo pravice, ki jim načelno 
gredo. Na zadnji seji sindikalnega 
predsedstva smo slišali mnenje (temu 
ni nihče ugovarjal), da so delavci pred 
leti strašili s prisilno upravo, danes pa 
jo v svoji nemoči, da samoupravljajo, 
pogosto kar sami zahtevajo. Slišali 
smo tudi navedek iz pisma, ki dokazu
je, zakaj se sicer med delavci sprejeta 
sindikalna stališča ne morejo uresni
čiti v tozdih in drugih samoupravnih 
okoljih. Šc bi lahko naštevali, na pri
mer podatke o nesklepčnosti skupščin 
SIS, o odločanju v ozdih in zaprtih 
skupinah, o tem, da člani ZK ne de
lajo kot komunisti. Kar zadeva ured
ništvo, je treba bralcem povedati, da 
smo v nenehnem precepu pisati o tem, 
kako bi naj delali, objavljali stališča in 
navodila za delo, ponavljajoče se go
vore in posplošene, nasprotujoče in 
tudi kritične ocene o tem, kje smo in 
zakaj so nas drugi (?) pripeljali v ta 
položaj. Na drugi strani pa smo pod 
vedno večjim pritiskom s terena (ki 
ima dovolj govorov, obljub in zakli
njanj), da je treba pisati in s pisanjem 
pomagati reševati težke konfliktne si
tuacije v tem ali onem tozdu ali širšem 
okolju. Pri tem se seveda obvezno 
srečujemo z nemožnostjo razreševa
nja problematike po samoupravni 
poti ali v okviru družbenopolitičnih 
organizacij. Ne da bi olepševali, to pa 
se seveda dogaja na preštevilnih se
stankih, lahko rečemo, da gre za kar 
množično neupoštevanje zakonitosti 
oziroma samoupravnih norm. Gre za 
to, da je skorajda v slehernem okolju 
možno dokazovati, da smo sistem, 
na katerega načelno vsi prisegamo, 
preveč prilagodili lastnim vizijam. 
Nekateri sicer trdijo, da so temu pod
vrženi samo šefi. zlasti najvišji, ver
jetno pa smo bliže resnici, če trdimo, 
da tako delamo okvirno vsi. Tisti, ki 
sam odloča o tem, kar bi morali odlo
čati samoupravni organi, delavec, ki 
fuša na delovnem mestu, delegat, ki 
zagovarja le ozke osebne ali skupne 
interese, predsednik izvršnega odbo
ra, ki poošPblja sindikalno organizaci
jo. Lahko bi še naštevali, pa raje zapi
šimo, da je tako tudi zato. ker ta si
stem izkoriščamo zase, vsi ga tudi kri
tiziramo, obenem pa trdimo, da je 
dober in ga ni treba spreminjati. Mo
goče so še najbliže resnici tisti, ki pra
vijo, da je temeljna težava ta. da ne 
znamo biti gospodarji z družbenimi 
sredstvi, temveč le z zasebnimi, in da 
tudi zato na vse družbeno ali »držav
no« gledamo le iz zornega kota. ko
liko je družbeno možno ozko povezati 
z zasebnim. Ce to ni res, je za našo 
družbo kar nerazumen nesmisel pri 
plačah, ki so na ravni nerazvitih dežel, 
in hišami ter počitniškimi hišicami, ki 
kažejo švicarski standard, tudi če ne 
upoštevamo razvitih potrošniških 
navad in slabe delovne zavesti.

Nadaljnje naštevanje bi nas lahko 
zaneslo na nevarna tla, na preštevilne 
in tudi zato neučinkovite kontrolne in 
davčne mehanizme in podobno. Na

mesto tega raje postavimo trditev, da 
takšno stanje onemogoča takšno sa
moupravno sporazumevanje, kakrš
nega smo uzakonili z ustavo in zako
nom o združenem delu. Namesto tega 
drug drugemu dopuščamo, da ne de
lamo, kot bi morali, da delamo večjo 
ali manjšo družbeno škodo. V bistvu 
imamo vezane roke in zato vedno bolj 
zahajamo z družbeno sprejemljive 
poti. V naši politiki pa še vedno trdi
mo, da je sicer sistem dober, samo da 
premalo naredimo za hitrejše 
spreminjanje stvari. Ob tem pa se nič 
ne vprašamo, ali je glede na kar pre- 
črno prakso zadnjih nekaj let le 
možno najti kakšno bolj uporabno re
šitev od tistih, ki zdaj terjajo npr., da 
ima v tozdu s 50 delavci vsak vsaj 
eno funkcijo, ob tern ko vemo, da se 
precej delavcev ne zanima za politiko 
in da še mnogi samoupravljajo pod 
velikim pritiskom poslovodnih delav
cev in strokovnih služb, administra
tivnih prepovedi, zakonov in tako 
dalje.

Zagatam, ki se pojavljajo, ko zače
njamo pisanje o bežigrajskih stano
vanjskih nepravilnostih pa zatem o 
širših ljubljanskih in ko komentiramo 
štrajk zdravstvenih delavcev v Celju, 
ko skušamo ugotoviti, zakaj je bilo 
treba odpeljati urednika glasila v 
umobolnico, pa kaj je resničen vzrok 
za razdrtje pogodbe med Croatio in 
anhovskim Salonitom, ali ZK obvla
duje težave v ljubljanskem Alku, pa 
če je prav, da so suspendirani štirje 
delavci v ajdovskem Fructalu, ni vi
deti konca. Tudi če smo se res zmotili, 
smo se zmotili-tudi zato, ker tisti, ki 
nas kritizirajo, niso bili pripravljeni 
dati pravih in pravočasnih informacij, 
ki bi lahko morebiti dale drugačno 
podobo. Pa zopet ne tako, kot si jo 
zamišljajo, ko skušajo prek telefonov 
in svojih zvez vplivati le na to, da pro
blema, ki ga je treba rešiti (ga pa ne 
rešujejo), raje sploh ne bi načenjali. 
Prav to se dogaja in glede na to, da 
roka roko še vedno umije, se težave 
seveda poglabljajo.

Na formalnih sestankih spreje
mamo enotne (monolitne) politične 
ocene, o pravih vprašanjih pa govo
rimo v gostilnah in izjemoma iščemo 
novinarje, ki lahko še kaj postorijo. 
Glede na izkušnje našega pisanja o 
stanovanjskih nepravilnostih pa bi 
lahko celo dejali, da tudi naše pisanje 
ne more škoditi tistim, ki so se že oko
ristili in so dovolj zaščiteni.

Lahko bi še modrovali, pa še vedno 
ne bi nikogar prepričali. Postavljamo 
si le vprašanje, ali je prav, da se po
skuša z različnimi načini, posredova
nji. nenačelno kritiko, obtoževanjem 
takšne uredniške politike, takoj ko je 
nevarnost, da z bičanjem družbenih 
vprašanj zadenemo ob konkretne in
terese posameznikov, sorodstva, pri
jateljev ali drugače povezanih ljudi na 
bolj ali manj pomembnih družbenih 
položajih,vplivati na njeno usmeritev.

Bilo bi prav. če bi vsi tisti, ki ver
balno najbolj glasno prisegajo na naš 
program, sami osebno pa kaj malo 
prispevajo k njegovi pravi uveljavitvi, 
spremenili svoje vedenje, ali pa dose
gli, da bi se iz posplošenih ugotovitev 
tudi kaj konkretnega zgodilo. Dveh 
obrazov, enega za javnost, drugega pa 
za svojo zasebnost, pošteno in za
vestno samoupravljanje namreč ne 
prenese!

Franček Kavčič
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ODMEVI
MNENJA
STALIŠČA
Živemu človeku 
se pa res vse 
pripeti

V vašem časopisu je bil dne 
26. 7. 1984 objavljen dopis 
Alojza Knaflja »Živemu člo
veku se pa res vse pripeti...«, 
v katerem opisuje neprijeten 
dogodek, ki se mu je pripetil 
dne 2. 7. 1984 na mejnem 
prehodu Vrtojba, !:o je vozil 
kot zasebni avtoprevoznik 
skupino delavcev na sindi
kalni izlet.

Ker je mednarodni mejni 
prehod Vrtojba v sestavu Ca
rinarnice Gorica, smo zadevo 
začeli raziskovati, vendar za
radi letnih dopustov ta še ni 
končana. Tako j ko bo zadeva 
rešena, vas bomo obvestili o 
ukrepih carinarnice.

Smo pa mnenja, da se obi
čajno v takih primerih pred 
objavo članka vpraša za mne- 
n je tudi nasprotno stranko za
radi objektivnejšega prikaza 
zadeve. Vaše predhodno spo
ročilo Carinarnici bi vsekakor 
omogočilo, da bi bila javnost 
objektivneje obveščena in ne 
le enostransko. Tako je rav
nala, tudi revija Jana, ki nam 
je odstopila v raziskavo pismo 
tovariša Knaflja in smo že ta
krat začeli raziskovati primer 
ter ugotovili, da je bil tov. 
Knafelj v deviznem prekršku, 
ker je poskusil pretihotapiti 
prek državne meje 10.500 di
narjev. Denar so mu odvzeli 
in je bil zaradi tega prav go
tovo prizadet.

Stranko smo vabili na po
govor. da bi v predhodnem 
postopku ugotovili objektiv
nost navedb v članku in da bi 
uradno podala pobudo ozi
roma predlog za uvedbo dis
ciplinskega postopka zoper 
carinskega delavca, vendar je 
stranka odklonila povabilo.

Zdi se nam tudi čudno, da 
se stranka do našega povabila 
sploh ni obrnila na carinarni
co. ne ustno ne pisno, pač pa 
je svojo pritožbo naslovila 
neposredno na uredništva ra
zličnih časopisov.

Carinarnica Gorica: 
upravnik 

Svilo Vižintin

Ingrad grozi 
s tožbo, 
delavcem grozi 
cesta, račun pa 

f|§ plačujemo vsi
^ številki.vašega glasila 

lllll ste 30. 8. 1984 ob javili članek 
§111 zgornjim naslovom. Menimo.

da večji del članka konstruk- 
HHI tivno prispeva k reševanju 

težav, ki jih ima pri svojem 
poslovanju Nastanitveni cen- 

jg ter in DO kot n jegove scusta- 
^ noviteljice.
J® O delu članka pod medna- 

slovom »Tudi drek bi čistili«, 
g o pogovoru z našim delavcem 
js Salihom Šukurico. pa imamo 

drugačno mnenje. Menimo, 
da članek s kopico laži in pol
resnic krni ugled našega 
tozda in DO Metalka ter daje

popačeno sliko o naporih za 
izboljšanje življenjskih ra
zmer naših delavcev, posebno 
delavcev iz drugih republik. 
Naše mnenje pojasnjujemo s 
temi dejstvi:

— Naš tozd je za nakup 
zmogljivosti v Nastanitvenem 
centru doslej vložil okrog 
10,000.000 dinarjev.

— Vse zmogljivosti so 
namenjene samskim delav
cem iz drugih delov Sloveni je 
in bratskih republik.

— Vsem našim delavcem v 
Nastanitvenem centru regre
siramo povprečno tretjino na
jemnine iz sklada skupne po
rabe, tako da naši delavci de
jansko plačujejo za ležišča v 
enoposteljni sobi 4090 din, za 
ležišča v dvoposteljni sobi 
3190 din in za ležišča v tripo-

stel jni sobi 2490 din mesečno.
— Tovariš Šukurica torej 

plačuje 4090 din mesečno in 
ne 5800,00, kot navaja, ob 
dejstvu, da imamo še prosta 
ležišča v dvoposteljnih in tri- 
posteljnih sobah, v katerih bi 
lahko plačeval nižjo na jemni
no.

— Tovariš Šukurica je 10. 
8. 1984 prejel OD v višini 
24.985.53 din in ne 19.000 
din, kot sam navaja. Najnižji 
OD delavca v našem tozdu je 
bil v tem mesecu 14.400 din 
za polno delovno obveznost.

— Prekinitve dela v našem 
tozdu nismo imeli ne v letoš
njem in ne v preteklih letih.

Ob koncu bi omenili, da se 
v našem tozdu zavedamo 
slabšanja gmotnega položaja 
delavcev, vendar zagovar

jamo stališče, da OD ostajajo 
še naprej odvisni od rezulta
tov dela posameznikov in or
ganizacijskih enot ter poslo
vanja tozda in DO. Pri tem 
skrbimo, da so povprečni OD 
delavcev v našem tozdu višji 
od OD delavcev v sorodnih 
ozdih v republiki.

Upamo, da bomo z našim 
prispevkom pripomogli k ob- 
jektivnejšemu obveščanju 
javnosti.

Predsednik 
IO OOZS TOZD Skladišča 

Janez Eržen 
Predsednik 

OO ZSMS TOZD Skladišča 
Jože Majdič 

Sekretar
OO ZK TOZD Skladišča 

Zdravko Petrovič

Rekli so:

Perspektive višjih osebnih 
dohodkov
• Ugotavljamo, da še 

vedno ne dosegamo načrtova
nega izvoza, da se izvoz tudi 
strukturno slabša, kar pome
ni, da nismo znali izkoristiti 
pozitivnih trendov na Zahodu 
(v ZDA je letna stopnja rasti 
7-odstotna, v večini zahodnih 
držav pa 3 do 4 odstotke, tudi 
svetovna trgovina se letno veča 
za 3 do 4 odstotke). Leta in 
leta smo govorili o negativnih 
posledicah svetovnih gospo
darskih gibanj na naše go
spodarstvo, zdaj pa bi morali 
obrniti ploščo in govoriti o po
zitivnih gibanjih. Zato ne mo
remo govoriti, da smo pove
čali izvoz, temveč da ne izpol
njujemo sprejetih načrtov in 
ne izkoriščamo priložnosti, ki 
nam jih dajejo gospodarska gi
banja r svetit.

• Zveza komunistov mora 
odpreti perspektivo višjih in 
visokih osebnih dohodkov za 
dobre rezultate dela. sicer 
imamo zelo slabe možnosti za 
povečevanje produktivnosti in 
za razvoj socialističnega sa
moupravljanja. V tovarnah 
iste panoge bi morali priti do 
velikih razlik v OD. če bi bili ti 
odvisni od rezultatov dela in 
gospodarske učinkovitosti. \a 
svetovnem trgu hočemo biti 
konkurenčni na račun nizkih 
plač delavcev, namesto da bi 
varčevali z energijo, surovi
nami in bolje organizirali 
delo.

Kako so potem lahko 
konkurenčni Senici s svojimi 
visokimi plačami? Za zvezo 
komunistov je zato osrednje 
vprašanje materialna stimula

cija delavcev in perspektive 
višjih OD.
• Pri nas se stalno zaleta

vamo v negospodarske inve
sticije. v razvitem svetu pa go
vorijo le o učinkovitih in neu
činkovitih naložbah. Akcija, 
ki jo zdaj vodimo, bi lahko 
pripelfala do tega, da bi zau
stavljali vse, kar spada med 
negospodarske naložbe. In

potem bodo konflikti z zdrav
stvenimi, prosvetnimi, kultur
nimi delavci. Pogovarjajmo st 
raje o naložbah, ki pripomo
rejo k napredku, in seveda ti
stih, ki so popolnoma zgr^e' 
ne, bodisi v tovarnah, šolah ali 
kjerkoli drugod.

Iz. razprav?
Jožeta SmoleM 

na seji P CK ZKS

Pri vašem 
prodajalcu 
časopisov
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Kdo bo ploskal, ker se bo elektrika podražila za 5 odstotkov manj in mesec
kasneje

Cena elektrike — vzrok 
ali posledica

WA
Že leta 1978 so strokovnjaki mednarodne organizacije LINIPEDE preračunali, da slovenski indu

strijski potrošniki plačajo elektriko za 27,4 odstotka več kot v Avstriji, za 28,2 odstotka več kot v 
Nemčiji, za 34,5 odstotka več kot v Švici... Do lanskega leta so potem elektriko za industrijo podražili 
Švicarji le za 8,9 odstotka, Nemci za 30 odstotkov, Jugoslovani pa kar za 212 odstotkov. Poglejmo še 
dolar, ki je v tem času v primerjavi z dinarjem poskočil celo za 350 odstotkov. To le v razmislek mo
drecem, ki tuhtajo o tem, da bi morali naše cene elektrike do leta 1986 dvigniti m svetovno raven. 
Primerjave-realnih OD pa raje kar izpustimo!

'Tako so računali strokovnja
ki. Spomnimo se še, kaj smo v 
zadnjih letih pisali novinarji. - 
za energetiko odgovorni tova
riši niso znali ali hoteli pravoča
sno prisluhniti dogajanjem v 
svetu. Zato so nas pretresale 

' energetske krize, ki so jih znali 
marsikje v dobršni meri omiliti, 
(iradili smo nesmotrne ener
getske objekte in še te z veli
kimi zamudami, tudi zato pre
cej dražje, kot bi jih lahko. Za
nemarili smo premogovnike, 
proizvodnja elektrike je' bila 
izredno draga, produktivnost 
nizka, stroški veliki, organizi
ranost neučinkovita.- Podobne 
ugotovitve veljajo tudi za 
drugo plat, za porabo,..

Dovolj, saj namen čkmka ni 
nizanje kritik za nazaj. Le toli
ko, da se spomnimo, zakaj smo, 
kjer smo. Mislimo namreč na 
novo podražitev elektrike, ki 
nas verjetno čaka prvi dan na
slednjega meseca. Podražila 
naj bi se za 3(Lodstotkov. To bi 
morda koga lahko celo prese
netilo, ko pa smo v polletju pi
sali. da naše elektrogospodar
stvo dobro deluje in posluje.

Kam je šel 
bencin

Slovenci smo v osmih mese
cih letošnjega leta porabili /a 2 
odstotka manj naftnih deriva
tov kot v enakem času lani, če
prav je bila oskrba kar v redu.

•Tudi v zadnjih mesecih ne pri
čakujejo težav - res pa je od
ločanje o tem skoncentrirano 
»na zvezni ravni«. Zmanjšale 
so se dobav e z v zhoda, torej nas 
čaka večji uvoz z zahoda in s 
tem dodatni dolarji, /a zdaj jih 
še ni, »akcija za zbiranje pa že 
teče...«

Zanimiv je podatek, ki smo 
ga dobili na republiškem komi
teju za energetiko: Slovenci 
smo porabili za 7 odstotkov več 
bencina kot lani. Vsak pa ve. da 
ni dobil nič več bonov zanj?! Je 
bilo res toliko v eč turistov ali pa 
je več takšnih, ki lahko pridejo 
do bencina in avtomobila v 
»družbenem sektorju«? Vož
nja je pač postala draga zadevš
čina.

Saj to drži in tudi v osmih 
mesecih ni drugače. V tem času 
je bilo elektrike dovolj za slo
venske porabnike, nekaj je je 
ostalo za druge republike in 
celo za izvoz v Grčijo. Zdaj 
naše elektrarne skupno proi

IZŠLO JE

umim
v v. zv.; -. s« v Sil

zvedejo 29 milijonov kilovat
nih ur dnevno, slovenska 
dnevna poraba pa je 25 milijo
nov kilovatnih ur. Dobro kaže 
do konca leta in za prve tri me
sece prihodnjega se prav tako 
ni bati. Spodbudne so, denimo, 
polne deponije premoga, celo 
bolj polne.kot smo predvideli v 
letošnji elektroenergetski bi
lanci. Le velenjski rudarji so 
doslej nakopali kar za 400 tisoč 
ton premoga več. kot pa so si 
zadali v načrtih.

Do zdaj torej vse po načrtih 
ali še bolje. Do konca leta ne bi

kdo odloča o 
združevanju

O energiji nasploh in njeni 
ceni posebej se članki kar vrsti
jo. Judi načelnih rešitev rfe 
manjka. Eno na primer ponuja 
v interv juju dr. Božidar Udov- 
,čič, hrvaški.elektrogospodarski 
strokov njak:

Razcepljenost jugoslovan
skega elektrogospodarstv a na <S 
energetskih gospodarskih enot 
je nickolikokrat preučena in 
popisana. Cejo.izrecna zahteva 
po enotnem sistemu, zapisana v 
dokumentih o strategiji dolgo, 
•ročnega razvoja, ne da nobenih 
rezultatov. Razumljivo, saj ima 
tehnično tehnološka enotnost 
smisel le tedaj, če postane tudi 
ekonomska. Naši inštituti še 
niso izdelali nobenih izračunov. 
kakšne prihranke hi s tem do
segli. Niti ne kaže. da hi jih kdo 
kanil naročiti saj bi tako do
kazal nesmiselnost obstoječe
ga Očitno je. da podražitve 
elektrike, ki nam grozijo, ne re
šujejo bistva. Nasprotno, so le 
posledice tega bistva, /aradi 
vse večje lakote po energiji se 
je nekaj zahodnih držav že 
združilo pri skupni gradnji 
novih central, hudi naši elek
trikarji menijo, da je rešitev v 
združevanju osmih federalnih 
enot. /Al ONI O J EM NE 
ODEOC AJO.«

smelo biti drugače in to pomeni 
doseženo načrtovano proi
zvodnjo 10 milijard kilovatnih 
ur. Po bilanci bi morala ta koli
čina elektrogospodarstvu pri
nesti 45 milijard dinarjev, 
toda...

»Toda« je 35-odstotna po
dražitev, s katero je elektrogo
spodarstvo računalo v začetku 
septembra. Brez nje bi namreč 
zmanjkale^ milijarde dinarjev. 
1/ lanskega in predlanskega 
leta je še vedno ostalo za 640 
milijonov dinarjev nepokrite

Rudarji — dobro 
kot vselej

Velenjski rudarji presegajo 
vse načrte, tudi z rjavim pre
mogom so načrti izpolnjeni.. 
Deponije so polne, pri komer
cialnem premogu dobro kaže, 
Le-tega je sicer iz drugih repu
blik precej manj. ker pač ni do
volj vagonov, ker ponekod 
upada proizvodnja... Dogo
vori z dobavitelji iž drugih re- 
pubiijv obetajo zamudo nado
knaditi do konca leta, tako da 
ob zelo dobri slovenski proi
zvodnji porabniki ne bi smeli 
biti prizadeti.

izgube. To so torej vzroki za 
JO-odstotno dražjo elektriko, 
kar nam preti čez dva tedna.

Je že tako. Precej smo vlaga
li. jedrska elektrarna je draga, 
dolgovi energetike v tujini vi
soki, premog se draži po dru
gem sistemu, vse to in nekaj no
tranjih slabosn dviga stroške... 
ko smo na republiškem komi
teju za energetiko povprašali, 
kakšno vlogo igra interventni 
zakon za kritje izgub elektro
gospodarstva, smo videli, da na 
ceno ne bo vplival. Čez dva 
tedna, ko bodo stvari že bolj 
jasne, bodo dali skupščini po

Ajs, kako irese!

Vosek
(namesto masla) 
na glavi

Akademik Hrvoje Požaj je 
računal: č e je v dvomesečnih 
redukcijah na Hfvaškenvvsako 
gospodinjstvo kupilo le. eno 
samcato svečo, smo zanje po
rabili 24 starih, milijard dinar
jev (pri vsaki izključitvi je brez 
elektrike ostalo 400 tisoč go
spodinjstev). Če bi namesto 
sveč kupili za ta denar nafto; 
redukcij ne hi bilo.

Da je vse skupaj še bolj noro
to nafto so poKibili. /a proi

zvodnjo stearina. iz katerega 
izdelujejo sveče?!

ročilo in videli bomo, kaj se bo 
dogajalo z zakonom.

Kaj bo s cetlo elektrike v 
kratkem, smo zapisali. Vpraša
nje je, kdo in koliko je bo sploh 
še zmogel. In to v senci grožnje 
načrtovalcev, ki bi radi v dveh 
letih dosegli svetovno raven 
cene elektrike. Le-ta je pač 
takšne vrste proizvod, ki takoj 
zavzame ne le delež v družin
skem proračunu, ampak še v 
materialnih stroških vseh indu
strijskih izdelkov, prometa, 
vseh gospodarskih panog... Od 
vseh oblik energije prav elek
trika najbolj vpliva na cene na 
trgu in na stroške enostavne ter 
razširjene reprodukcije.

Ciril Brajer

Janko Rudolf 
sedemdesetletnik

\' torek, II. sepienihm. jc predsednik Z.S.S Marjan Orožen na 
tovariškem stepanju i' imenu slovenskih sindikatov čestita! 
Jauku Rudolfu za njegov 70. rojstni dan. Ob visokem življenj
skem /ubifeju se je tovariš Ontžen r tuigovorn spomnil življenj
ske poti predvojnega sindikalnega aktivista, narodnega heroja 
ter dolgoletnega presednika Zveze sindikatov Slovenije'. \jc- 
govtt delo predsednika Zveze sindikatov Slovenije oil leta 104'/ 
do IOžS je označil za pionirsko pri uvajanju samoupravljanja r 
naši družbi.

V imenu Zveze sindikatov Slovenije je Janku Hudolin poklo
nil zbirko zlatnikov s Titovo podobo.

Tovariš Janko Rtul/tlf se je rodil pred 70 leti v Križu pri Ko
mendi. Izučil se je z,a mehanika in se zaposlil c 'Točami Unitas. 
kjer se je še kot mlad fant v dražbinapredno organiziranega de
lavstva začel politično osveščati in udejstvovati. Razpad stare 
Jugoslavije je doživel kot vojak pri Zagrebu. Po vrnitvi se je za
poslil r Tovarni Tika. kjer je takoj po ustanovitvi Osvobodilne 
fronte postal n lan aktivist. V tovarni je postal tudi vojaški pover
jenik in ob koncu leta IP4I tudi poverjenik delavske enotnosti.

: Takrat je največ sodeloval s Pepco Kardelj, vse do njene aretacije 
konec leta 1441.

Janko Rudolf jc potem, ko je sredi leta 1441 posta! član parti
je: opravljal različne funkcije v tovarni in na leienu. Odgovoren 
je bil predvsem za vojaški sektur ter za zbiranja orožja, sabotaže 
in diverzije. Zaradi svojega delovanja je najprej stopil v ilegalo, 
potem pa je julija 1442 odšel v Dolomitski odred.
. Široka politična razgledanost, bogate izkušnje ter osebna hra
brost so bile razlog, da je tovariš Janko zelo hitro napredoval od

pomočnika mitraljezca do politkomisarja Šereerjeve brigade 
septembra 1443 Po kapitulaciji Italije je sodeloval pri ustanovi
tvi X. ljubljanske brigade in bil r začetku leta 1443 politkomisar 
XXX. divizije.

Po osvoboditvi je opravljal različne politične in oblastvene 
dolžnosti, od ok folrra 1447. do januarja / 958 je bil tudi predsed
nik Sveta Zveze sindikgJ.ov Slovenije. Kasneje je bil predsednik 
Zveze ‘zdrnžPnj 'bortiflz, KOI' Slovenije ter podpredsednik 
Skitpščine-SR Slittv&nifiiPBomcmimc dolžnosti je opravljal nuli v 
zvezi k<>miiiiistav>.ko,i čtim Sveta ZKS in C K ZKJ. Tovariš Janko 
Rudolf je narodni heroj, nosilec partizanke spomenice in mno
gih drugih odlikovanj in je član Svetu federacije.

Ob visokem jubileju Janka Rudolfa se številnim čestitkam 
pridružuje tudi uredništvo Delavske enotnosti.

mm

Protest
proti
zatiranju
naše
manjšine
v Avstriji

Odnosi SR Slovenije s so
sednjimi državami temeljijo na 
enotno opredeljenih zunanje
političnih usmeritvah Jugosla
vije za dobrososedske odnose 
in sodelovati je na načelih 
neodvisnosti, suverenosti, ena
kopravnosti. ozemeljske celo
vitosti. nevmešavanja v notra
nje zadeve in spodbujanja po
zitivnega. vzajemno koristnega 
razvoja teh odnosov.'Pri tem 
dosledno upoštevamo, da so 
sosedi SFRJ tudi sosedi vseh 
republik in pokra jin in da je ra
zvoj vsestranskih odnosov naš 
skupni interes in odgovornost. 
Tako zasnovana jugoslovanska 
politika dobrososedskih odno
sov je dala v zadnjih letih ko
ristne rezultate. Ob tem pa so 
ostali nekateri problemi, ki so 
že dolga leta značilni za odnose 
s sosedi in so še vedno nerešeni. 
Slovenska narodna skupnost v 
Avstriji še vedno nima pravic, 
ki jih zagotavlja 7. člen dr
žavne pogodbe o vzpostavitvi 
neodvisne in demokratične Av
strije. V zadnjem času zbujajo 
zaskrbljenost poskusi koroških 
nacionalističnih sil. da bi ukinili 
sedanjo ureditev dvojezičnega 
šolstva! Koroški Lleimatdienst 
je izsilil referendum o ločitvi 
nemško in slovensko govorečih 
otrok v šoli. Hrupno, silovito in 
prostaško se je pognal v propa
gando za svoje cilje, ki pome
nijo rušenje obstoječih norm. 
cilje, ki so del asimilacijske 
strategije in sramota za so
dobno Evropo. Referendum je 
v svojem bistvu protiustaven, 
ker koroški deželni zbor ni pri
stojen za sklepanje o spre jemu 
podobnih zakonov: pristo jen je 
zvezni parlament, to je Avstri
ja. ki |e podpisala državno po
godbo in jo mora spoštovati kot 
mednarodno obveznost. Sedmi 
člen avstrijske državne po
godbe razumemo kot načelno 
obveznost republike Avstrije, 
da v skladu z mednarodnim 
pravom in sodobnimi pogledi 
na urejanje demokratičnih od
nosov med narodi dokončno 
reši vprašanje obstoja in zago
tovi popolno enakopravnost. '

Delavci, zbrani na tem pro
testnem zborovanju, zaupamo 
v demokratične instituci je'so
sedu je dežele. v ogromno de
mokratično večino,da ne bodo 
nasedli rezultatom referendu
ma. ki ga podpira manjšina vo
lilnih upravičencev na Koro
škem. kajti zavedamo sc. da je 
na Koroškem in v Avstriji do
volj široka fronta demokra
tične solidarnosti iri‘ podpore 
našim rojakom, kar je dokaz, 
da se je s politično voljo in de
mokratično zavestjo mogoče 
postaviti po robu silam mračne 
polpreteklosti, ki jim enako
pravnost in sožitje med narodi 
nista po volji.

Udeleženci tega.protestnega 
zborovanja odločno podpi
ramo pravične zahteve pripad
nikov našega naroda v sosedn ji 
Avstriji, ker je skrb za dele 
naših narodov, ki žive onkraj 
meje. tiicli naša ustavna obvez
nost. 1

Delavci, zbrani na protest
nem zborovanju v Železarni 

"kavne.
Ravnemu Koroškem. 

7. septeinbep 1484
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Sindikalni posvet v Ljubljani
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I žili tl' P

Enotni pogledi povečujejo
učinkovitost sindikalnega dela

a
Republiški sindikalni posvet (na njem se je zbrala polovica ob

činskih svetov, drugi pa se bodo v četrtek v Mariboru) je bil opre
deljen z uresničevanjem aktualnih sindikalnih nalog v jesenskem 
obdobju. Marjan Orožen je uvodoma poudaril predvsem naloge, 
ki so za sindikat posebej pomembne v javni razpravi o sklepih 13. 
seje CK ZKJ, zatem priprave na sprejem novih srednjeročnih načr
tov ter pripravo seje o združevanju dela in sredstev, ter seveda 
druge naloge s socialnoekonomskega področja. Treba je reči, da 
med uvodom in bogato razpravo ni bilo bistvenih razlik, da torej 
najodgovornejši sindikalni aktivisti enotno ocenjujejo svoje nalo
ge, uspehe in seveda tudi številne težave v različnih okoljih.

Pa bodimo konkretni o tem. 
ko bo najširša enotna sindi
kalna organizacija delavskega 
razreda uskladila cilje, ki jih 
morajo vsebovati novi srednje
ročni načrti. Franc Hribar, 
predsednik ljubljanskega sin
dikata, je povedal, da zaključu
jemo sedanje plansko obdobje, 
s:e da bi nekateri ozdi plan
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Priznanje
sindikalnim
aktivistom

Predsednik US ZSS je izre
kel priznanje sindikalnim ak
tivistom za preprečevanje za
dre)!,, ki bi lahko nastale zaradi 
zakonov, ki omejujejo izpla
čila OD. Menil je. da to doka
zuje. da so vsebinski cilji ure
sničljivi, če se zanje borijo 
subjektivne sile, in da mno
žično delovanje sindikata 
izboljšuje tudi proizvodne re
zultate, čemur smo bili priče v 
letošnjem polletju.

„ sploh sprejeli. Tu bo sindikat 
!i| Ljubljani terjal konkretno od- * 
|||| govomost poslovodnih orga

nov. Seveda pa bo sindikat 
' planske aktivnosti začel pri

pravljen in bo v vsakem okolju 
lili ocenjeval.ali predlogi planskih 

aktov dajejo odgovore o ob
lili vladovanju družbene repro- 
Ujg dukcije. Sindikat bo tudi zahte

val, da se plani materializirajo 
lili skozi samoupravne sporazume 

medsebojno povezanih ozdov. 
Ne glede na to, da bodo sindi
kati še dopolnjevali vsebinske 
cilje, ki naj bi jih dosegli v pri
hodnjem srednjeročnem ob
dobju, je jaSno, da bodo zahte
vali uresničevanje stabilizacije, 
zaposlovanje mladih, boljše 
zadovoljevanje skupnih druž
benih potreb itd. Marjan Oro
žen je menil, da naj bi sprejeti 
načrt pomenil za 5 let tudi sta

bilne pogoje za gospodar jen j.e. 
ne pa takšne, ki jih spremi
njamo iz dneva v dan.

Nagrajevanje po delu 
in njegovih rezultatih

Kljub vsemu, kar je bilo na
rejeno v sindikatu, se stanje ne 
izboljšuje, temveč nekateri iš
čejo vse mogoče izgovore, kar 
vodi k povečevanju uravni
lovke in k nestimulativnim OD. 
Tudi zaostajanje OD za druž
beno dogovorjenimi možnost
mi. katerih osnova je ustvarjeni 
dohodek, je letos večje, kot 
smo se domenili. Slišali smo. da 
so še vedno težave pri izplače
vanju pripadajočega osebnega 
dohodka zaradi -inovacij, kar 
delavci na Gorenjskem še 
vedno najčešče uveljavljajo s 
pomočjo sodišč združenega 
dela.

Ivan Torkar je povedal, da 
namenijo v ozdih na Gorenj
skem za množično inovacijsko 
dejavnost le tisočinko čistega 
dohodka. Kljub temu da vemo.

kako pomembna je ureditev 
nagrajevanja, ne moremo ži 
veti v zablodi, da bo mogoče 
samoupravne sporazume in vse 
spremembe, ki so z njimi pove
zane, uveljaviti do konca letoš
njega leta. Relativne •spre
membe, ki jih terja katalog 
»delovnih mest«, namreč glo
boko posegajo v medsebojne 
odnose in bi lahko povzročile 
tudi konfliktne situacije, zato 
jih bo mogoče uveljaviti le po
stopno in glede na manevrski 
prostor, ki nam ga bo dajala po
litika usklajevanja osebnih do
hodkov.

Sindikat bo še naprej na čelu 
bitke za dohodek in za večje 
osebne dohodke na tej podlagi, 
nominalno naj bi OD sprem-

Skupinski 
interesi pred 
družbenimi

Sindikati že dalj časa pri
pravljajo sejo, na kateri bodo 
govorili o vprašanjih združe
vanja dela in sredstev. Ta ak
cija se marsikje zatika tudi 
zato, ker posamezniki, ki od
ločajo. Zagovarjajo skupinske 
interese, ne pa splošnodruž
benih. Delavci, po mnenju 
Staneta Novaka iz Trebnjega, 
lahko z združevanjem le pri
dobijo, izgubijo lahko le 
vodje: sindikat v takšnem 
okolju težko uveljavi, na
predne družbene interese.

čajo ali zato, ker, so težave z 
ozimnico?

»Trikrat lahko ugibate! Za
gotovo boste ob ozimnici ustre
lili mimo.

— Slišimo, da ste Celjani 
zadovoljni z oskrbo in da imate 
tudi z organiziranjem ozimnice 
srečno roko.

»V danih okoliščinah nismo 
povsem zadovoljni. Najprej 
zato, ker se v praksi ne držimo 
povsod dogovorjenih stališč, ki 
so jih sprejeli slovenski sindi
kati, in drugič zato, ker tudi v 
Celju nimamo izdelane analize 
dejanskega socialnega položaja 
delavcev, da bi na tej podlagi 
lahko vodili aktivno socialno 
politiko«

— Ste lahko konkretnejši?
»Poznavalcu je slika jasna. 

Sindikati nismo nikoli govorili, 
tudi predsednik sveta za de- da bi kreditirali nakup ozi- 
lovne in življenjske razmere, tirnice ali česa drugega. Zato 

»Ko ne bi bil.« I tudi ne bi bilo potrebno opozo-
^ * — Zakaj?AB zato, ker živ- j rilo SDK o tem, kdo je poo-_
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“ KLIČEMO
Celje 063 24-420 
Na zvezi je Igor 
Ponikvar, sekretar 
občinskih odborov 
sindikatov delavcev 
družbenih dejavnosti

— Tovariš Ponikvar, vi ste 
tudi predsednik sveta za de-

/ Ijenjski stroški nenehno maraš- ( b' iščen za tovrstne zadeve.

Seveda je drugo vprašanje, 
ali delavec lahko najame de
setmesečno posojilo $ 34-pd- 
stotno ob rest n o mero.. Torej je j 
spet vprašanje, komu je treba 
pomagati. Mi smo že avgusta 
predlagali osnovnim organiza
cijam, naj v svojih delovnih or
ganizacijah sTcušajo prenesti 
nekaj sredstev v blagajne vza
jemne pomoči in na ta način 
pomagati resnično pomoči po 
trebnim. Menimo, da samo 
osebni dohodek zaposlenega 
ne more biti merilo, ker je 
resno vprašanje, kdo je bolj po
treben pomoči: ali inženir s 40 
tisočaki osebnega dohodka in 
tremi otroki ali delavec s 14 ti
sočaki, ki ima doma kmetijo... 
Res pa je. da bi si v teh kriznih 
časih sindikat moral prizade
vati za spremembo nekaterih 
predpisov , da bi tako resnično 
zaščitili tiste, ki brez solidar
nostne pomoči ne morejo po
kriti svojih temeljnih potreb.«

— Slišimo in beremo, da so

Izsiljevanje ali 
ekonomske cene

. Sindikalni delavci so po
novno opozorili tudi na sive 
cene in nemoč delavcev, da bi 
se jim uprli, ker bi bila tako 
lahko ogrožena dobava suro
vin ali polizdelkov. Slišali smo. 
da pripravljajo analizo po
ložaja na tem področju in da se 
strokovnjaki še prepirajo, ali 
so ti sporazumi oziroma nele
galne cene le oblika izsiljeva
nja ali gre za resnično prave 
ekonomske cene.

Ijaii rast dohodka in ne več zao
stajali, kot so letos. Sicer pa 
tudi v letošnjem letu nekaj de
javnosti dokazuje, da je moč 
povečati OD tudi zato, ker ni
mamo restriktivnega »dogovo
ra« kot prejšnja leta. Janko 
Goleš, predsednik novomeških 
sindikatov, je ob tem opozoril, 
da je treba stimulirati tudi de
lavce IMV, ki uresničujejo sta
bilizacijski program, poveču
jejo proizvodnjo z manjšim 
številom zaposlenih; zdaj na
mreč nimajo pravih motivov za 
večje delovne napore.

Sicer pa je Marjan Orožen 
ponovno opozoril, da je sindi
kat v tej bitki še vedno preveč 
osamljen, da tudi nekateri ob
činski sveti ne namenjajo deli
tvi prave pozornosti. Naloge so 
torej postavljene, cilji nekoliko 
bližji s sprejemom samouprav
nih sporazumov . dejavnosti, 
sindikat pa bo ponovno pozval 
k sodelovanju tudi vse druge, in 
o tem naj bi kaj več spregovoril 
tudi v okviru razprav o sklepih 
13. seje CK ZKJ. Sindikati se 
zavedajo, da lahko le ekonom
ska merila razporejanja do
hodka in delitve osebnih do
hodkov zagotavljajo uspeh sta
bilizacije in da so za uresniče
vanje tega v polni meri odgo
vorni.

Sindikati morajo biti v javni, 
razpravi o sklepih 13. seje CK, 
ZKJ posebej pozorni na vsa 
tista vprašanja, ki ovirajo kre
pitev samoupravljanja in delo
vanja delavcev v političnem si
stemu. Gre predvsem , za 
ustvarjanje možnosti za ustvar
jalno pobudo in argumentirano

razpravo o družbenih vpraša
njih, ob tem ko zdaj marsikje ni 
mogoč nikakršen dialog. Janko 
Goleš je poudaril, da smo priče 
izigravanju skupnih ciljev, sa-. 
moupravnih aktov; menil je, da 
sistem ne deluje,če ga ljudje ne 
upoštevajo. So pa celo področ
ja. kjer izigravamo norme, ver
jetno smo pri tem svetovni pr
vaki v inovacijah. Predstavnik 
škofjeloškega občinskega sveta 
pa je opozoril, da prihodnje vo
litve ne morejo biti uspešne, če 
ne bomo kaj spremenili v dele
gatskem sistemu in njegovem 
uveljavljanju, zlasti skupščin , 
sisov. Menil je, da bi bilo treba 
dopustiti možnost zmanjševa
nja števila teh skupščin. Iz tega 
bi lahko sklepali, da je razprava 
o tej pomembni listini ZK pri-

Ugolavljamo, da je v ZK 
premalo delavcev. Zakaj ne bi 
sindikat predlagal dobre de
lavce in dobre aktiviste za 
sprejem v ZK. Pozabili smo, 
naj bi sindikalna organizacija, 
ki ve, kako kdo dela in za kaj si 
prizadeva, tudi ocenjevala, ali 
je posameznik primeren za 
vstop v avantgardno organi
zacijo.

ložnost, da v sindikatu organi
zirani delavci povedo, kaj vse 
jih ovira pri samoupravljanju. 
To pa nikakor niso le poslo
vodni delavci, kot bi nekateri 
radi povedali, pa tudi. da so po
trebne vsaj malenkostne spre
membe v sprejetem sistemu.

Posvet je bil zelo široko za
snovan, od neposrednih ciljev, 
ki so povezani z bližn jo sejo CK 
ZKJ. do vseh nalog, ki čakajo 
republiški sindikat do decem- 

, brske volilne seje, ko bo sprejet 
obračun dveletnega dela po K), 
kongresu. Zato je bil posvet 
tudi podlaga za akcijo v jesen
skem obdobju. Marjan Orožen 
ga je sklenil z ugotovitvijo, da 
med sindikalnim kadrom ni 
malodušja in omahovanja, kar 
zagotavlja izpolnjevanje ciljev, 
čeprav je na prvi pogled morda 
videti, da si zadajamo naenkrat 
preveč nalog.

Franček Kavčič

vam Mariborčani »priskočili« 
na pomoč s prodajo svinjskega 
mesa na tovarniških dvoriščih.

»'fudi to,sfsvirijskim mesOm, 
je odraz slabe organiziranosti 
ali, če hočete, akcija posamez
nih vodstvenih delavcev. Zame 
bi bila zadeva normalna, če bi 
se o prodaji svinjskih polovic 
dogovorili delavci Mesne indu
strije v Košakih in delavci Celj
ske mesne, industrije, ki bi to
vrstni razprodaji odstopila 
svoje prodajalne, ne pa da so to 
meso ponujali na tovarniških 
dvoriščih. Drugo vprašanje, ki 
pa je za nas sindikalne delavce 
bistveno, je, komu s fakšno 
prodajo resnično pomagamo. 
Tisti delavec, ki je avgusta 
lahko kupil dve, tri in celo štiri 
svinjske polovice, po moje ni 
socialno ogrožen!

Podobno se zdaj dogaja s 
krompirjem Nevzdržno je, da 
kmetje prodajajo krompir po 
v išjih cenah od dogovorjenih in 
ga pri njih kupujejo nekateri

predstavniki osnovnih organi
zacij sindikata. Tu gre za nepo
sredni preliv delavčevega di- 
trarja v žep zasebnika in za si
romašenje delavcev trgovine. 
Vprašanje je, kolikšen je de
janski prihranek, če obraču
namo organizacijo tovrstne 
prodaje, prevoze do delovnih 
organizacij in nato do delavče
vega doma.«

— Kako komentirate zami
sel Mariborčanov, naj bi sindi
kalni aktivisti prodajali — 
svinjske polovice?

»Ne komentiram, trdim le, 
da je vloga sindikata jasno 
opredeljena. Razumem težave 
jJelavcev mariborske mesne in
dustrije, kmetijskega kombi
nata ali tamkajšnjega kmetij
skega pospeševalca. Toda nik
jer še nisem zasledil, naj bi te 
težave premagali tako, da bi se 
sindikalni funkcionarji celjskih 
delovnih organizacij ubadali še 
s prodajo — svinjskih polovic.«

J. S.

Umrl je
Franci Lenarčič

Rojen 4. 10. 1945 v Ponik
vah. Izhaja iz kmečke druži
ne. Izučil se je za radiomeha- 
nika v Kočevju, kjer se je 
prvič zaposlil v Servisu Gore
nje in Elektro Kočevje.

Od leta 1973 je delal v DO 
Iskra — tozdu Stikalni ele
menti Dobrepolje v kontroli 
izdelkov.

Nerazumljiva so pota člo
veškega življenja, negotova je 
pot, ki nenadoma prekine nit 
obstoja in v družini, med de
lovnimi tovariši in prijatelji 
zapusti nenadomestljivo 
vrzel. Vedno in kadar se to 
zgodi, je težko najti prave be
sede v zadnje slovo in poz
drav. Izredno težko pa je ta
krat, ko smrt poseže v mla
dost.

Naš Franci ni bi! star niti 39 
let. ko je zapustil družino, 
delo v svoji temeljni organi
zaciji in sodelavce. Poznali 
smo ga kot skromnega in de
lavnega tovariša, posebno 
inovatorja. Na zadnjem pred
sedstvu, pred dobrim tednom 
dni, je bil poln načrtov, kako 
poživiti sindikalno delo. V 
vrstah sindikata ga zasledimo 
sredi sedemdesetih let kot 
predsednika OOZS. S svojim 
delom in skromnostjo si je 
pridobil zaupanje za delo v 
občinskem svetu, katerega 
član je postal leta 1978. Dve 
leti kasne je je bil izbran za de
legata na 9. kongresu ZSJ v 
komisijo za proizvodnjo in 
obdelavo kovin. Leta 1982 je 
ponovno izvoljen v Občinski 
svet ZS. izvoljen je v predsed
stvo in za predsednika komi
sije za inovacijsko dejavnost. 
Predstavljal nas je na 10. 
kongresu ZS Slovenije. Leta 
1982 je bil predlagan in izvo
ljen za člana sveta Zveze sin
dikatov Jugoslavije. Za svoje 
delo je leta 1983 prejel sre
brni znak Občinskega sveta 
ZS Grosuplje. •

Francija smo poznali vsi 
kot skromnega, za marsikoga 
je bil mogoče še preskromen. 
V okolju, kjer je vedel, da ni 
važno, kako se izrazi in da so 
važne predvsem misli, ki jih 
bo izrekel, pa se je njegova 
ustvarjalnost vedno uveljavi
la. Vsako pobudo, akcijo je 
vedno ocenjeval s stališča 
okolja, v katerem je delal in 
pretehtal, kako se bo to odra
zilo med delovnimi ljudmi- 
Posebno uspešen je bil kot 
inovator. Izredno ga je motilo 
to, da bistvenega premika, 
kljub vsem prizadevanjem, ni 
bilo opaziti. Stalno je razmiš
ljal. kako bi bilo mogoče 
spodbuditi delo v OOZS. da 
bi izboljšave pripomogle k 
večjemu dohodku delovnega 
okolja, n nagrajevanju inova
torjev. Njegove zadnje pred
loge. kj jih je podal na seji 
predsedstva, bomo kot nje
gov zadnji prispevek v krat
kem posredovali vsem 
OOZS.

Bakovnik- 
priročnik 

za lato 1935 
še boljši!
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Zgodbice 
o »plači«

Vse glasnejši in določnejši so predlo
gi. da bi bilo v politiki osebnih dohod
kov treba kaj spremeniti, tako da bi ti 
postali pobudniki boljšega in več dela, 
višje storilnosti... Celo tisti, ki so prise
gali na zniževanje kupne moči prebival
stva kot na enega izmed ključnih kora
kov za premagovanje gospodarskih 
težav, so zdaj ugotovili, da takšna poli
tika ne daje dolgoročnih sadov.

Ob logičnem vprašanju, kako s poli
tiko osebnih dohodkov spodbujati 
boljše delo (ker je sicer jasno, da le z 
boljšimi rezultati dela), so se mi vpletle 
Zgodbice, ki sem jih kdo ve kje pobral.

Na Japonskem se ne spodobi prvi 
oditi z dela in tudi ne natanko ob uri 
uradnega konca. Škodo, ki jo je,z ma
lomarnostjo povzročil, japonski delavec 
poravna sam od sebe iz svojega žepa ob 
prvi plači. Šefu ni spod časti lastnoročno 
odnesti, denimo paket z izdelki v drugo 
poslovalnico. Raje se pelje z avtobusom 
kot s taksijem, saj tako podjetju prihrani 
denar.

Sodobna proizvodnja (v razvitih dr
žavah) ne pozna skladišč surovin in po
lizdelkov. Proizvodnja teče od tovarne 
do tovarne precizno organizirana, za
stojev praktično ni.

Med obiskom v neki naši tovarnici se 
je tuji poslovni gost »zgrozil«, ko je sli
šal, koliko administratorjev je zaposle
nih. — »Pri nas, je dejal, bi takšnole 
proizvodnjo »furalo« desetkrat manj 
administracije, je dejal.

Primerjave teh zgodbic s tistimi na 
naših tleh ni težko najti. O administraciji 
smo že zapisali, kako je, o težavah z.a- 
rudi slabe preskrbljenosti s surovinami, 
o delovnih navadah, o poslovni morali 
pa tudi že ničkolikokrat. Dodajmo le še 
dogodivščino iz nekega jadranskega 
kampa. Ko tretji dan ni bilo v trgovini 
mesa, je na vprašanja začudenih turistov 
poslovodja debelo pogledal: »Da bi še 
naročali meso? Zdaj, ko je samo še pet, 
šest dni do konca sezone!?«

Vse te zgodbice ne povedo veliko, saj 
so samo kamenčki iz. mozaika dogod
kov v družbenoekonomskem življenju 
neke dežele. Morda pa vendarle nosijo v 
sebi kakšno sporočilo, vredno naše 
znane zagnanosti, da bi z besedami 
spreminjali svet okoli sebe in — sebe.

Nemara bi te »štorije« zaključili 
nekako takole: pred dvema letoma smo 
v našem listu zapisali, da se bomo morali 
navaditi reč delali za enak ali celo 
manjši osebni dohodek. Takrat smo do- 

. živeli ostro kritiko nekaterih bralcev. 
Danes to misel obračamo na glavo (ne 
da bi izgubila kaj veljave): morah bomo 
bistveno več in predvsem bolje delati, če 
bomo hoteli uresničiti v uvodu zapisano 
Željo...

Boris Rugelj

Gornji grad

Tori — princ 
v kraljestvu 
mopedov

V okviru letošnjih slovesnosti za praznik občine 
Mozirje so v Gornjem gradu začeli s serijsko proi
zvodnjo zložljivih mopedov. Gre za inovacijo dose
danjega obrtnika Toneta Riflja, s katero je dolge 
časa skušal navdušiti naše izdelovalce mopedov ozi
roma koles s pomožnim motorjem, o čemer smo v 
Delavski enotnosti že pisali.

Po večletnih brezuspešnih prizadevanjih, da bi s 
tem motorčkom obogatili ponudbo na tržišču, so po
budo gornjegrajskega obrtnika sprejeli v delovni or
ganizaciji Avtotehnika. ki deluje'v sozdu Merx v 
Celju. Po dogovorih s Tomosom, katerega velikose- 
rijski 48-kubični motorček služi za pogon tega manj 
kot 50 kilogramov težkega motorčka, je v prostorih 
nekdanje obrtne delavnice stekla poskusna s'erijska 
proizvodnja zložljivih mopedov. »Gre za prvi primer 
združevanja znanja in sredstev zasebnih obrtnikov in 
združenega dela. saj je ta moped plod dela devetih 
zasebnih obrtnikov in več velikih delovnih organiza
cij,« je na slovesnosti poudaril Franc Ban. predsed
nik kolegijskega poslovodnega organa v sozdu Merx. 
Zdaj v nekdanji obrtni delavnici v Gornjem gradu 
dnevno sestavijo nekaj več kot deset mopedov, z do
graditvijo novih prostorov pa naj bi proizvodnjo po
trojili. Kot je bilo na otvoritvi rečeno, je po tem mo
pedu na trgu že tolikšno povpraševanje, da bi lahko 
prodali vse, tudi če bi jih uspeli izdelati petkrat več. 
(Na sliki nov moped v trenutku, ko bo odrinil v širni 
svel). y s.

Hidromontaža 
med 250 
naj večjimi

Izšla je lista 250 največjih izvajalcev investicijskih 
del v svetu. Na njej je 9 jugoslovanskih delovnih or
ganizacij. Med Jugoslovani prednjači Union inženi
ring iz Beograda, ki je po obsegu del v tujini ha 56. 
mestu. Energoprojekt in Energoinvest sta zdrsnila po 
lestvici navzdol — če ju primerjamo z letom prej. 
Tako sta letos na 160. oziroma 196. mestu. Razvese
ljivo pa je. da sta se na lestvico največjih povzpeli dve 
slovenski delovni organizaciji. Tako je Gradis iz 
Ljubljane 189.. EM Hidromontaža pa 223.

Kljub vsemu pa je delež jugoslovanskih ozdov še 
vedno majhen, saj predstavlja le 1.4 odstotka vseh 
investicijskih del. Tako Jugoslovani v Aziji in Južni 
Ameriki sploh nismo navzoči, na afriški celini pa smo 
lani opravili 2.8 odstotka vseh investicijskih del.

J. Š.

Rokovnik 
priročnik 

za leto 
1985 

še boljši!
v__________ :__________ J

DELAVSKA UNIVERZA »CENE STUPAR«
UU3UANA—VOJKOVA 1

25 LET DELAVSKE UNIVERZE »CENE ŠTUPAR«
Delavska univerza »Cene Stupar« vabi delovne ljudi 
in občane k vpisu:

— v začetne, nadaljevalne in konverzacijske, 
verificirane In splošne tečaje
angleščine, nemščine, italijanščine, ruščine, portu
galščine, kitajščine in arabščine za odrasle 
" — tečaje slovenščine za pripadnike drugih jugo
slovanskih narodov in narodnosti

— tečaje tujih jezikov za učence od 2 razreda OŠ 
dalje

— specializirane jezikovne tečaje za potrebe 
OZD

— v programe usposabljanja na It. stopnji za
htevnosti za skladiščno poslovanje

v programe usposabljanja z delom:
— začetne >n nadaljevalne programe za skla

diščnike (neverificirane)
— za vodje skladišč
— za voznike viličarjev
— za plastikarje
— za točaje
— začetne in nadaljevalne programe knjigovod

stva
— začetne in nadaljevalne programe strojepisja
— za mentorje pripravnikov v OZD

v programe izpopolnjevanja
— za planerje in analitike v OZD
— za kadrovske delavce
— za komercialiste
— za delovodje
— za delavce v rfienjalnicah
— za finančno-računovodske delavce
— za receptorje
— za varnostnike (vratarje in čuvaje)
— za varstvo pri delu
— higienskega minimuma
— za obratne elektrikarje — za oskrbnike dvigal
— za negovalke poslovnih in drugih prostorov

v programe za prosti čas (naredi si sam)
— krojenje in šivanje
— gospodinjstvo in kuhanje
— elektrika v gospodinjstvu
— elektronika v gospodinjstvu
— vodovodne instalacije v gospodinjstvu 

v programe računalništva za odrasle

Vpisujemo na Delavski univerzi »Cene Štu- 
par«, Ljubljana, Vojkova 1, II. nadstropje, vsak 
delavnik razen sobote od 8. do 17. ure. Pojasnila 
dobite po telefonu 311-755 in 314-737.

Razvoj Slovenije v stabilizacijskih razmerah (4)

Tehnološka revolucija
priložnost, pa tudi izziv
Pripravlja: Vinko Blatnik

To ni znanost, to je branje! Zelo pomembna pa je 
vloga univerze. Univerza je po mojem razisko
valna organizacija, ki tudi dela. ne pa vzgojna or
ganizacija, ki mora tudi delati. Razlika se morda 
komu zdi neznatna, moram pa povedati, da je ne
skončna. Menim, da tega pri nas še nismo spoznali 
in ima to zato tudi težke posledice. Že v dveh ali 
treh planih smo zapisali, da bomo za znanost na
menjali 2 odstotka nacionalnega dohodka, pa smo 
ga vedno manj; ostali smo pri 1,3 % in še manj od
stotkih. Sam sem že pisal 0 tej stvari, bojevali smo 
se za spremembo, vendar uspehov ni bilo. Zato se 
upravičeno vprašujemo, kdo in kako bo dosege! te 
spremembe, o katerih govorimo.

Poleg vloge ekonomskih zakonitosti in zavest
nega dejavnika ter intervencijskih ali stimulativ
nih ukrepov je zato zhme še vedno osnovno vpra
šanje za uspeh stabilizacije: kje so motivacije?! 
Kje so spodbude, da bomo ljudje drugačni, da 
bomo drugače ravnali kot danes, kje je motivaci
ja. da se bo družbena akumulacija prelivala tako, 
da bo družbeno najuspešnejša in optimalna. Mi
slim, da je to sploh osnovno vprašanje razvoja na
šega političnega sistema socialističnega samou
pravljanja.

Glavni namen raziskovalnega dela v okviru 
projekta »Slovenija 2000« je Stane Saksida,pred- 
stavil z besedami:-

— Temeljno vprašanje, ki se ga lotevamo so
delavci projekta in z njo sintezne študije, je, kako 
preiti na višjo stopnjo razvoja družbe kot celote, 
to je, kako spremeniti stari način delovanja in 
mišljenja v družbi, ki nas je pripeljal v današnjo 
krizo, ter kako razviti proizvajalne sile do ravni 
sodobne proizvodnje, kjer imajo glavno vlogo 
znanje, inventivnost, ustvarjalnosti delo. Ali--z-; 
drugimi besedami: kako spremeniti sestavo tako 
družbe kot gospodarstva iz stopnje, za katero so 
značilna pojmovanja, ki delno izvirajo še iz natu
ralnega načina proizvodnje, na stopnjo sodobne 
socialistične družbe. Sedanja ekonomska in druž
bena kriza nas opozarjata na to, da smo kljub ne
katerim vnaprejšnjim opozorilom strokovnjakov 
predolgo vztrajali pri zastarelih pojmovanjih 
družbenega razvoja. Kasno smo se odločili za uva
janje sodobnih znanstveno-tehnoloških dognanj v 
proizvodnjo, prepočasi, operacionaliziramo nor
mativne koncepte, ki smo jih razvili v ustavi in v 
drugih normativnih aktih. Kriza lahko deluje na 
našo zavest spodbudno, tako da pospešimo delo v 
obeh smereh: v smeri znanstveno-tehnološke re
volucije kakor tudi v nadaljevanje družbene revo
lucije. Ce pa tega ne bomo storili, če bomo vztra
jali pri starem, se lahko razvoj ustavi in izniči naše 
dosežke. To je osnovno spoznanje, ki ga spodbu
jajo študije projekta »Slovenija 2000« pa tudi sin- 
tezna študija. Teoretično in metodološko se sin- 
tezna študija projekta opira na sodobno marksi
stično teorijo in njena spoznanja o bodoči sestavi 
družbe, zlati delavskega razreda, ki nastaja v ra
zmerah moderne industrije in družbe, v kateri se 
povečuje delež tehnološko intenzivnih industrij in 
delež avtomatizirane industrije. V takšnih razme
rah se kot glavni nasprotnik delavskega razreda, v 
boju za obvladovanje razširjene reprodukcije in 
celote družbenih sestav in procesov pri nas, pojav
lja birokratsko-politokratsko-tehnokratska , se
stava, ki si pridobiva tudi vodilno vlogo kot proi
zvajalna sila.

TEMELJNA SPOZNANJA 
O MOŽNOSTIH RAZVOJA

Našo prihodnost je mogoče predvidevati ob 
upoštevanju dveh temel jnih spoznanj, do katerih 
smo sc dokopali v razvoju jugoslovanske in slo
venske družbe. Prvič, na osnovi sedanje stopnje 
razvitosti proizvajalnih sil v razvitih deželah, ki jo 
je potrebno doseči, če naj ne ostanemo dežela, ki 
bo večno odvisna od izvoza surovin in izdelkov 
nižje stopnje predelave (ta smer narekuje znan- 
stveno-tehnološko revolucijo) in drugič, iz zako
nitosti propada klasične kapitalistične družbe in 
družbe, v kateri prevladu je blagovna proizvodnja 
(ta smer terja razvoj v samoupravno socialistično 
družbo in družbo asociaci je svobodnih proizva jal
cev). Obe spoznanji pa zahtevata povečanje de
leža tehnološko intenzivnih industrij, vloge zna
nja itd., hkrati pa krepita potrebo po družbenih 
spremembah,-ki jih terja višja stopnja razvitosti 
proizvajalnih sil.

Podobno kot pri planiranju samem je mogoče 
izkoristiti vsebino in metodologijo študije pro
jekta »Slovenija 2000« in sintezne študije na vseh 
drugih področjih, zlasti političnem delu. kritičnem 
osveščanju delovnih ljudi in občanov itd. Vsa ta

opozorila kažejo na možnost in nujnost povezo
vanja med znanstvenim delom ter delom družbe
nopolitičnih organizacij, delegatskih skupščin, 
njihovih izvršilnih teles in. ne nazadnje, na mož
nosti neposrednega povezovanja izsledkov zna
nosti z interesi občanov in delovnih ljudi za nji
hovo motiviranje in mobilizacijo. Vse te povezave 
pa bodo ostale brez pravih učinkov, če se bo delo 
pri projektu zaključilo z oblikovanjem sintezne 
študije brez sestave in sprejetja dolgoročnega 
plana razvoja SR Slovenije.

V razpravi o možnostih in perspektivah razvoja 
Slovenije so raziskovalci in načrtovalci razvoja 
odkrito in kritično spregovorili tudi o mestu in 
vlogi Slovenije v Jugoslaviji in svetu. Dr. Pavle 
Sicher takole ocenjuje sedanje politične in eko
nomske razmere v svetu:

— Tehnološki razvoj v svetu vstopa v kako
vostno novo obdobje, iz katerega bo razviti svet 
izšel bistveno drugačen, kot je danes. To je za nas 
priložnost in izziv: da se mu prilagodimo, da vpe
ljemo tehnološke novosti tudi v naše gospodar
stvo, da se bolj vključimo v mednarodno delitev 
dela — hkrati pa resno grožnjo, da se bo konku-

dejavnosti slovenskega gospodrstva v jugoslovan
skih, posebno pa mednarodnih okvirih, še poslab
šala, seveda le, če se ne bomo odločili za kako
vostno preobrazbo gospodarstva ter se prilagodili 
novim razmeram doma in v svetu.

Da bi Jugoslavija lahko ohranila in naprej ubi
rala lastno pot gospodarskega in družbenega na
predka, se mora naglo prilagajati tem spremenje
nim zunanjim okoliščinam razvoja, hkrati pa se 
odpirati v svet. To je ekonomska nujnost. Avtar
kičen razvoj je izraz naše družbenoekonomske 
nemoči. A to pomeni, da bomo morali »zelo naglo 
teči«, že samo zato, da bi ohranili svoje sedanje 
mesto v svetu. Še več pa bomo morali storiti, če ga 
želimo izboljšati.

O TREH OBLIKAH KRIZE 
V SVETU

Tudi Emil Milan Pintar mi->ii, da na razvoj Slo
venije močno vplivajo sedanje razmere v svetu. O 
tem je dejal:

- Ko smo začeli opredeljevati vsebino pro
jekta — bilo je leta 1979 — je v svetu že vladala 
kriza. Vsaj nekaterim je postalo zelo jasno, da se 
bo kriza zaostrila tudi v naših razmerah gospodar
jenja, da bo globoka in da se bo vrsto let še po
glabljala. Naša naloga je zato bila: opredeliti 
vzroke krize, hkrati pa poiskati možne poti, da bi 
jo premagali. Kriza se je izražala in se še izraža v 
treh različnih razsežnostih, na tri načine. Najprej 
kot kriza razvitega sveta: gre predvsem za pre
strukturiranje procesov proizvodnje v trikotniku 
/.DA, Japonska, Zahodna Evropa. Kaže, da gre 
predvsem za vprašanje, katero od treh območij 
sveta je sposobne za naglo proizvodnjo inovacij
skega znanja in njegovo uvajanje v proizvodnji in 
upravljanju, kar bi mu ustvarilo konkurenčno 
prednost pred drugima dvema. Petnajstletna 
prednost Japonske pred drugimi je potisnila v te
žave del ameriške in znaten del evropske tehnolo
gije oziroma industrije. V Evropi je samo v ZR 
Nemčiji leta 1981 propadlo 16.684 firm, da o 
Ameriki niti ne govorimo. Drugo je kriza evrop
skega Vzhoda, kjer očitno prihaja do konflikta 
med doseženo stopnjo ekonomsko-tehnološkega 
razvoja in sistemom upravljanja. V listinah, ki jih 
vsi predsedniki Sovjetske zveze v zadnjih petih 
letih namenjajo tej problematiki, opozarjajo, da 
se bo v razmerah birokratiziranega sistema uprav
ljanja še naprej zaostrovala kriza proizvodnje. To 
je tudi vsebina temeljnega dialoga SZ - Madžar
ska, ki je uspela uveljaviti podobno gospodarsko 
reformo, od kakršne smo mi odstopili ob koncu 
šestdesetih let. Tretja prvina krize pa se izraža v 
krizi tistega dela nerazvitega sveta, ki je v zadnjem 
desetletju porabil ogromna tuja sredstva za to. da 
bi se naglo razvijal, v spremenjenih gospodarskih 
razmerah pa ga zdaj ta sredstva hudo bremenijo. 
Tudi naši dolgovi so zelo visoki. Pri opredeljeva
nju koncepta projekta smo morali upoštevati vse 
te pr\ ine. hkrati / njimi pa tudi dejstvo, da je Slo
venija pravzaprav najbolj razvita socialistična 
družba v svetu. Kljub temu pa se je v letih 1979 in 
1980 bližala eni najtežjih kriz v svojem razvoju. 
Ko pravim »najtežjih kriz«, bi rad dodal tole: 
krizo v rednotim kot sestav ni del razvoja, kot tisto 
njegovo obdobje, ko je veljavni model razvoja 
že izčrpal svojo moč. Ko je treba ponovno ovred
notiti dosedanje temeljne odločitve in najti pot
naPrej' iNadaljevanje prihodnjič)
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Ekološka katastrofa »PCB v Krupi« v očeh metliškega mladinskega časnika 
»Razmerja«

Belokranjci bijejo 
plat zvona

Medtem ko duhove naše javnosti burijo dogodki kot denimo: 
primer dr. Petra Žemve iz kobariškega Tika, primer samovoljne 
odpovedi zavarovanja anhovskega Salonita pri Croatii iz Nove 
Gorice, primer Gojčič iz TGA Kidričevo, pa »veliki« vprašanji 
»Olimpiada da ali ne?« in »Kaj sta rekla Popit in Ribičič?«, naše 
časopisje v glavnem molči (skladno s staro novinarsko filozofijo, da 
se dogodek, ki ga ni zabeležil časopis, ni zgodil) o ekološki kata
strofi, zaradi katere bijejo plat zvona belokranjski zvonovi.

Ne da bi posebej modrovali, 
katero vprašanje je pomemb
nejše: ali to »Kaj sta rekla 
Popit in Ribičič?« ali »Kakšno 
vodo pijemo Slovenci?« (po 
nekaterih podatkih je samo še 5 
odstotkov slovenskih rek čistih, 
po količini zdrave pitne vode na 
prebivalca pa naj bi bili'celo na 
slabšem kot Alžirci), lahko 
ugotovimo, da primer s polikjo- 
riranimi bifenili (PCB) zastrup
ljeni izvir Krupe pri Semiču \ 
Beli krajini osrednji republiški 
časniki mirne vesti prepuščajo 
lokalnemu časopisju. S tem pa 
je mišljen predvsem Dolenjski 
list in... No ja, ne boste verjeli, 
vendar je res: največ časnikar
skega gneva na zastrupljevalce

(Iskra Semič) idilične Bele kra
jine je izlil širši javnosti popol
noma neznan časnik. Beseda 
velja »Razmerjem«, ki je kot 
glasilo OO ZSMS Metlika pred 
časom vzniknilo v belokranjski 
metropoli in že po nekaj štev il
kah postalo marsikomu trn v 
peti. Očitno |c torej, da ne gre 
zgolj za »folklorno znameni
tost«. kar je moč ocenjevati 
tudi po nedavni I. številki po
sebne izdaje, ki so jo z nena
vadno (za naše časnikarstvo) 
eksaktnostjo v celoti namenili 
ekološki katastrofi »PCB v 
Krupi«. Zato smo se v Delavski 
enotnosti odločili, da iz ome
njenega mladinskega glasila 
povzamemo nekaj prispevkov.

Najbolj onesnažen 
izvir na svetu

Občini Metlika in Črnomelj 
ter Območna vodna skupnost 
Dolenjske so si v zadnjem de
setletju prizadevale pridobiti 
zadostne vire pitne vode za vso 
Belo krajino. Geološke in 
druge raziskave so kot najpri
mernejši izvir po količini in po 
prvih analizah odlični kakovo
sti opredelile izvir Krupice pri 
Semiču, ki se po nekaj kilome
trih izliva v Lahinjo. Zavarov a
nje in izkoriščanje tega vod
nega vira je bilo opredeljeno v 
družbenih načrtih obeh ome
njenih občin in v srednjeroč
nem načrtu za obdobje 
1981 —1985 Območne vodne 
skupnosti Dolenjske, kot pro
gram združevanja sredstev pa 
je tudi v srednjeročnem planu 
Zveze vodnih skupnosti Slove
nije.

Po podatkih Geološkega za
voda Slovenije. ki je opravil hi- 
drotehnične raziskave, je izvir 
Krupice eden najbogatejših 
izvirov, saj ima povprečni pre
tok 800l-s. Standardne analize 
za pregled pitne vode. ki jih je v 
začetku leta 1983 opravil 
Zdravstveni center Dolenjske 
— Zavod za socialno medicino 
in higieno Novo mesto na za-

Navzoči so bili: Vlado Zorc. 
predsednik. Peter Jančan. ra- 
zvojno-tehnično področje. Ma
rija Simonič, finančno področ
je. Anton Horvat, splošno ka
drovsko področje. Boris Lo
vrenčič. tržno področje, in 
ekipa Razmerij.

Razmerja: Kakšne naloge 
imate zdaj, ko so ugotovljeni 
poliklorirani bifenili v Krupi?

Horvat: Mi moramo reševati 
izključno in samo stvari znotraj

Pogovor
vodnogospodarskim 

inšpektorjem 
Pavlom Erjavcem

htevo Republiškega, sanitar
nega inšpektorata, so pokazale, 
da je izvir Krupica primeren 
kot »surova« voda za pitje.

V natančnejših analizah, ki 
so potrebne za ugotovitev ka
kovosti vode. so avgusta 1983 
ugotovili, da voda in sedimenti 
iz Krupice vsebujejo polikiori- 
rane bifeniie in sicer 0,3 ug/1 ter 
v sedimentih 55 ug/1 preraču
nano na suho snov. Dopustne 
koncentracije polikloriranih 
hifenilov znašajo 0.001 ug/| 
(norme ZDA). Torej je glede 
na omenjeno analizo prekora
čena koncentracija za 300x. Po 
mnenju Zavoda za zdrav stveno 
v arstvo iz Maribora, ki je opra- 
vil te analize, je izvir Krupice 
eden s polikloriranimi bifenili 
najbolj onesnaženih izvirov na 
svetu. Koncentracija se pribli
žuje številki ob katastrofah v 
ZDA in na .laponskem. Glede 
na podatke je ta vodni izvir 
edini v Hvropi s tako visoko 
koncentracijo polikloriranih 
hifenilov.

(I/ poročila republiških komitejev 
/a varstvo okolja in urejanja pro
stora ter zdravstvenega in social
nega varstva)

Pogovor s kolektivnim 
poslovodnim organom 

v Iskri Semič, 
tovarni kondenzatorjev

tovarne. Za vse drugo nismo 
pristojni. Imamo inšpekcijsko 
odločbo, kjer je točno navede
no, kaj moramo narediti. Rok 
za nekatere nalbge nam je po
tekel in smo prosili za podalj
šanje.

Razmerja: Kaj pravite na go
vorice, da je v zemljo zakopa
nih veliko sodov piralena 
(PCB)?

Lovrenčič: To ni res. -
Zorc: Tega ne vemo. Lahko

je celo res. Mislimo, da jih ni. 
C e pa so. bi bili zelo hvaležni, 
ko bi nam jih kdo pokazal. Iz
kopali bi jih.

Razmerja: Potem pa povej
te. kam ste spravljali odpadne 
kondenzatorje in kako je to po
tekalo.

Zorc: Drv leta 1978 smo 
kondenzatorje zakopavali v vr
tačo na tovarniškem dvorišču. 
Takrat sc še ni vedelo, da so te 
stvari nevarne. Že leta 1974 
smo začeli vračati odpadne 
snovi v Francijo. Tudi letos bo 
šla ena pošiljka. Imamo pa fi
nančne težave. V drugih drža
vah je PCB prepovedan in mo
ramo za vračanje dohiti 
ustrezni pristanek. Teče posto
pek. da bi ta pristanek dobili. 
Pred tednom dni srno dobili 
točna navodila, v kakšni ci
sterni moramo vračati. V Jugo- 
slav i ji piralčn ni prepovedan, ni 
na spisku nevarnih snovi. Če bi 
kdo takrat, ko smo začeli delati 
s piralenom in ko so ga prepo
vedali v svetu, rekel, da mo
ramo tudi mi recimo v dveh 
letih prenehati in začeti druga
če, zdaj ne bi bilo nobenega 
problema. Mi smo sami. ko smo 
videli, da je v svetu PCB prepo
vedan. prenehali odlagati v na
ravo. Sami smo iskali zamer 

■n javo proizvodnje. Osemdeset 
odstotkov smo je že zamenjali. 
Do konca leta jo bomo 
dokončno prekinili. Ampak vse 
to brez kakršnegakoli impulza, 
ne da bi kdo te zadeve urejal 
zakonsko, kot po vsem svetu. 
Mi smo najbolj ogroženi. Mi in 
naši delav ci. Vsi, ki so hodili na 
zdravstvene preglede, štipendi

rali smo tudi zdravnika za me
dicino dela. imeli smo speciali
sta za medicino dela. nikoli pa 
ni bilo po strokovni plati no
bene pripombe-, ko so delavci 
delali s piralenom. Zelo sporno 
je tudi zakonsko obravnavanje 
zadeve. Naprej bi morali drttgi 
položiti račune, posebej tam, 
kjer se zakoni ustvarjajo in 
predlaga jo, ne pa šele zdaj dati 
pobudo za pravno ureditev teh 
zadev. V tovarni smo predvsem 
tehniki in smo takrat delali z 
najboljšimi materiali, s kate
rimi je delal razviti svet. Če ne 
bi delali s tem, ne bi bili konku
renčni. Mislim, da sem prav v 
Razmerjih prebral, da prevze
mamo umazano tehnologijo. 
Mi tedaj na srečo nismo zanjo 
nič plačali, nismo kupili licence. 
Mi smo to sami naredili.

Razmerja: Slišali smo, da ste 
pred dnevi dobili cisterno pira
lena in da ga je pri pretakanju 
precej steklo v kanalizacijo.

.lančan: Inšpektorji so bili na 
ogledu. Ugotovili niso nič. Za
devo ljudje napihujejo.

Zorc: Ni res. Pri pretakanju 
se ni prelila niti kapi jica. Pač pa 
se je kamion sredi klanca usta
vil. bila je huda vročina, ci
sterna pa polna, in ko je spet 
speljal, se je kamion stresel in 
razlil tekočino po asfaltu. To se 
je torej zgodilo med transpor
tom. To je nesreča. Poglejte

skozi okno, ostanki se še vidijo 
na dvorišču.

Razmerja: Kakšna pa je zaš
čita delavcev v proizvodnji?

Zorc: Ventilacija... pa delo z 
rokavicami.

Razmerja: Se delavci tega 
držijo? Imamo vsi rokavice?

Zorc: Že vseskozi, kar de
lamo s tem. Najhuje je to. da se 
bolj bojimo za ribe kot za ljudi. 
Že zdavnaj bi ustrezne službe 
morale reči, da bo to ljudem 
škodovalo.

Horvat: Glede rokavic je 
tako, da sem in tja pride do kr
šitev. Mi, ki tukaj sedimo, smo 
najmanj krivi, da je od leta 
1951 ta tovarna v Semiču in da 
se je nekdo odločil izdelovati 
kondenzatorje. Sedaj pa se 
proizvodnje ne da kar ustaviti. 
S predsednikom sva rekla inš
pektorjem: podpišite odločbo, 
da se od odslej ne sme več de
lati s piralenom. Odgovorili so, 
da ne morejo, da nimajo za
konske osnove za to. Da naj 
skušamo skrbeti, da ne bo

tj ^
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Razmerja: Prepovedana je 
bila uporaba Krupe za pitje in 
Opajanje živine, za ljudi ob 
Krupi pa se nič ne naredi.

Erjavec: To ni bila prepoved, 
bie vem, od kod vam ta trditev. 
Mi smo šli okrog in vaščanom 
Aetovali, naj vode ne uporab
ijo. Ugotavljali smo, da na
jino vode nihče ne uporablja, 
dejansko pa vsi. Ob sušah si 
Napolnijo vodnjake. Da je 
groza še večja, vozijo vodo iz 
Krupe še dlje (okolica Črmoš- 
njic itd.). Material z analizami 
je bil posredovan skupščini ob
čine Črnomelj skupaj z odlo
kom, da prepove nadaljnjo 
Nporabo vode, kopanje v Krupi 
1,1 Lahinji ter ribolov.

Razmerja: Kakšna je tukaj 
Moga inšpekcijske službe?

Eijavec: Inšpekcijske službe 
Nadzirajo dejavnost v tovarni 
iskra, ravnanje s škodljivimi 
snovmi in njihovimi odpadki.

Razmerja: Kaj pa uživanje 
vode?

Erjavec: Vodna preskrba je 
Posebna dejavnost. V tem pri-

vami se je zdaj premaknilo. 
Imamo tudi pismena zagotovi
la, da z januarjem 1985 prene
hajo delati s PCB. V Semiču je 
še 50 ton odpadnega piralena in 
30 ton za uporabo. Količine so 
ogromne. Lahko bi rekel, da je 
to kot bomba. Sodi prepušča
jo... Sedaj so jih sicer-dali pod 
streho, izvedli pa so še nekatere 
dodatne zaščitne ukrepe.

Razmerja: Kaj bo s temi 
sodi?

Erjavec: Čakamo na dovo
ljenje za vrnitev v Francijo.

Razmerja: Zakaj gre vse 
tako počasi?

Erjavec: O teh velikih kon
centracijah PCB v Krupi vemo 
od februarja letos. Takoj ko 
smo zvedeli/smo se najavili na 
izvršnem svetu črnomaljske 
občine. Obvestili smo predsed
nika o resnem stanju in o pro
blematiki obveščanja. On nam 
je rekel, da bo najbolje, če ob
veščanje prevzame sociali
stična zveza KS Semič. Nato 
smo predlagali, da bi prevem 
tivna zdravstvena služba prek

prišlo do večjih onesnažev11 ■ 
po nepotrebnem. Tega se s1'1 
šamo držati. :e

Zorc: Rad bi povedal, Čl 
resnica taka. Ali pa so zdr;l^ 
stvene službe zanič... Ljudjs’s 
včasih pomakali roke v pira K' 
nihče nam ni povedal za p°s' 
dice, medtem ko se je zunaj1 
vedelo, da je snov škodlj|Vlc 
Vse smo zvedeli šele zdaj, kul 
šlo za vodovod.

Razmerja: Kako je s san^cl’ 
odlagališča znotraj Iskre?

Zorc: Preprečiti nam1’1^
varno izpiranje, ustaviti nj)^^ 
ravamo dotok vode, da pifa‘' 
ne bo pronical v zemljo- k. 
pravljamo projekt o sanip‘nl 
tega odlagališča.

Vodo pa še kar uporabljajo
Na republiškem sekretariatu za varstvo okolja so nam 

povedali, da glede na dosedanje analize Krupica nikakor 
ni primerna za pitje in napajanje živine. Rečeno nam je 
bilo, da sta o vsem obveščeni, tudi občinski komisiji za 
varstvo okolja v Metliki in Črnomlju, ki naj bi s to proble
matiko seznanili prebivalce vasi ob Krupici.

Prepovedati bi morali uporabo vode iz Krupice, ob reki 
bi morale biti postavljene opozorilne table...

Iz naslednje ankete, ki so jo opravili 5. julija 1984 med 
prebivalci vasi Krupa, Moverna vas, Stranska vas. Geršiči 
in Primostek se bo dalo videti, da so bili ljudje o onesna
ženosti Krupe obveščeni samo prek časopisov.

Vodo Krupice in Lahinje pa vaščani še naprej uporab
ljajo za različne namene...
Krupa
• Milan Jurajevčič — mlinar in žagar na iz\iru Krupice:
»Udeležil sem se konference \ Črnomlju. Postavil sem vpraša
nje. kaj je s to vodo. Predsednik občine mi je rekel: -Vi /a /daj 
pov e jte ljudem, naj je ne pijejo, mi pa bomo uradno že sporoči
li. Pil sem vodo do ma ja, ker prej nisem vedel, da je zastruplje
na. Ko zmanjka vode v vodnjakih, jih vaščani napolnijo s 
Krupo. To vodo uporabljamo za umivanje, kuhanje in tudi za 
napajanje živine. Sprašujem se. zakaj ni uradnega pojasnila. 
Letos spomladi je prišla inšpekcija v Iskro. Sode, polne strupa, 
so jim poskrili v stare delavnice pri bencinski črpalki.«
• Družina Malnarič: »Vse, kar vemo o onesnaženosti 

Krupe, smo izvedeli iz časopisov. Pred nekaj leti smo v Moverni 
v asi betonirali ploščo. Ko smo jo polivali z vodo. smo začutili 
čuden duh. Gledali smo okoli mešalca, če se žge kakšen kon
denzator. a je bilo vse v redu. Smrdela je voda (skupna ugotov i- 
tev okoli 20 občanov).

Sosedu so pocrkale ribice v akvariju. Morda je to dokaz, da 
je voda zastrupljena. Narod bi bilo treba pošteno obvestiti. Vsa 
gasilska društva je treba obvestiti, naj ne polnijo vodnjakov iz 
Krupe. 5000 litrov — ena cisterna stane približno 1300 din. to 
pa zadostuje povprečni kmetiji za teden dni. Kdo bo to plače
val? Komu bi mi dokazali, da smo oškodovani!?«
• Olga Ogulin — upokojenka: »Vodnjak smo napolnili 

spomladi, mi to vodo pijemo, druge nimamo. Kdo nam bo zdaj 
dal v odo? Mislim, da nam bi jo morali dati tisti, ki so nam jo za

strupili. V vasi se govori, da bomo Iskro vprašali, če nam ho 
zdaj dala vodo zastonj.«

Moverna vas
• Martin Simonič — delavec: »Da je voda zastrupljena, nam 

ni povedal nihče. V Iskri so rekli, da ni strupena, vendar naj ic 
vseeno ne uporabljamo.«
• Tone Simonič — kmet: »Presneto, kaj je zdaj s to vodo- 

Pred leti je mrgolelo rib, danes pa vidiš le tu in tam kakšno *
• Jože Stariha — urejevalec okolja v DO Iskra Semic- 

»Odpadke, med katerimi so jasno tudi kondenzatorji, vozim0 
zdaj na smetišče v Vranovičih. Tega vraga smo zvozili že m1 
tone.« /Nabiralci odpadnega materiala pa zlivajo strupen0 
vsebino kondenzatorjev in ostalo prodajajo Dinosu — °P' 
pisca).

Stranska vas
• Jože Per — predsednik vaškega odbora SZDL: »Vse, ka

vem o onesnaženosti Krupe, sem izvedel iz časopisov. 
uradno ni nihče obvestil, da vode ne smemo uporabljati. Me' 
nimo. da so vse informacije, ki jih beremo v časopsiih. en°' 
stranske. Kaj se npr. dogaja v Semiču. Letos spomladi, ko J1" 
prišiti inšpekcija v Iskro, so jim poskrili sode s piralenom zil 
bencinsko črpalko. Sploh pa. kaj delajo ti inšpektorji. V Iskris<’ 
delali greznico za odpadke. Prišel je inšpektor in videl, da 10 
dobro požira, ker je kraški svet in. normalno, takoj je izdal o°' 
v oljenje za uporabo.
• Milan Per — mlinar: »Oče je že pred petnajstimi leti op0^ 

- zarjah da ta voda smrdi tako kot v Iskri. Opažam, da življenje 
vodi umira. Rib, žab, vodne trave in vsega tega je vse manj 
imamo samo vodo iz. Krupe in kaj zdaj?«

V ;.
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Primostek
• Jože Palčič — kmet: »Približno polov iea vtisi ima napaja 

nike za živino. Vodovod smo dobili lansko leto enkrat jtilija' 
Ostali napajamo živino v Lahinji.«

Geršiči
• Milka Hudelja: »Vas napaja živino v Lahinji. Mi napajam0 

vola in kravo.« .

Množična zastrupitev 
na Japonskem

Poliklorirani bifenili so bili v zadnjih letih spoznani za to
ksične snovi, ki povzročajo predvsem tumorje na jetrih, tako 
maligne kot benigne. Pri poskusih na opicah pa so bile ugo
tovljene tudi motnje v razplodncm sistemu. Iz literature je 
znano, da se pojavljajo obolenja pri delavcih, na katere nepo
sredno delujejo poliklorirani bifenili. Do množične zastrupi
tve (1000 ljudi) s temi snovmi pa je prišlo leta 1968 na Japon
skem, kjer so uživali jedilno olje, ki je vsebovalo poliklorirane 
bifeniie. Za PBC je značilno, da so skorajda netopni v vodi, 
topijo pa se v raznih oljih. Množične zastrupitve z vodo doslej 
niso znane.

9 Poliklorirani bifenili v SFRJ niso prepovedani oziroma 
jih ni na seznamu nevarnih in škodljivih snovi. Tuji proizva
jalci pa morajo o nevarnosti in škodljivosti njihove uporabe 
obvestiti uporabnike oziroma jih opozoriti nanje. V ZDA in 
državah EGS je bila njihova uporaba po ugotovitvi nevarno
sti za zastrupitev sprva kontrolirana, v zadnjem času pa je 
prepovedana.

Nieru pa se Krupa ne obravnava 
kot pitna voda, ampak kot na
ivni vodotok.

Razmerja: Torej niste pri
stojni za Krupo, ker se ne 
obravnava kot pitna voda?

Erjavec: Smo, zakaj skrb za 
zdravo vodo obsega tudi na- 
tovne vodotoke. Mi smo s tega 
stališča izdali svoje ukrepe. 
Prepovedali smo vsako na- 
daljne onesnaževanje. Glede 
uživanja vode v začetku nismo 
■toeli nobenih potrdil o toksič- 
Nosti. Čakali smo na mnenja 
svetovne zdravstvene organi- 
|acije in drugih organizacij. 
Sele ko smo to dobili, smo 
ukrepali. No, največji problem 
je, da poliklorirani bifenili pri 
Nas niso na listi strupov. Zaradi 
tega sanitarna inšpekcija ni 
toogla izvesti rigoroznih ukre
pov. Enostavno, nimamo 
Pravne podlage. Sedaj imamo 
eilj: to je sanacija in prepreči
tev nadaljnjega onesnaževanja.

Razmerja: Glede sanacije 
vodnjakov in dovoza zdrave 
vode ni storjenega nič.

Erjavec: O tem se bo treba 
Pogovoriti na izvršnem svetu 
občine Črnomelj.

Razmerja: Tu se ni treba po
govarjati. To je treba narediti.

Erjavec: To nalogo so dali 
' epubliški organi, ki bodo tudi 
Nadzirali njerto izpolnjevanje.

Razmerja: Kdo je pristojen, 
ve ti ne uveljavljajo ukrepov?

Erjavec: Republiški organi. 
Mi lahko te organe samo ob
veščamo, da zaščitni ukrepi 
niso bili opravljeni itd. V to-

zavoda za socialno medicino in 
higieno v Novem mestu obve
stila ljudi najbolje. Tudi glede 
obveščanja so bila različna sta
lišča. Prvič, da je treba počaka
ti, da se stvari pride do konca. 
Drugič, obravnavalo se je dej
stvo, da PCB ni na listi strupov, 
itd. No, sedaj smo sprejeli tudi 
sklepe za analizo mleka, poljš
čin in živil.

Razmerja: Zakaj ne veljajo 
ukrepi z dne 8. 6. 1984? Ali ta 
dokument nima nobene vred
nosti? Čudno je, da reagirate 
takoj, če recimo najdete pok
varjene kumarice v samopo
strežbi. Ljudje so nam povedali 
tudi, da jih kaznujete že, če vr
žejo žaganje v Krupo, da pa 
zdaj, ko je tu ekološka kata
strofa, ne ukrepate.

Erjavec: Verjetno do ukre
pov še ni prišlo iz enega samega 
razloga: rečeno je bilo, da 
Krupe nihče ne pije. To so bile 
izjave predstavnikov Iskre in 
ne vem še koga. Mi smo opra
vili svojo dolžnost. Odgovorne 
osebe iz Iskre smo prijavili jav
nemu tožilcu.

Razmerja: Kaj je vsebovala 
ta obtožba?

Erjavec: Kršitve po zakonu.
Razmerja: Kaj bo pa s tem, 

da se predpisanih ukrepov ne 
držijo?

Erjavec: To pa ni več gospo
darski prekršek. To je zdaj pri
java sodniku za prekrške zaradi 
zanemarjanja varnostnih ukre
pov.

Zbral in pripravil 
Ivo Kuljaj
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Ježek pa kar bode
Tokratnega DE-durovca ni treba posebej predstavljati. 
Fran Milčinski-Ježek. Ime, ki pove vse. Zato ne trosimo 
besed v prazno, naj kar sam pokaže svoje bodice.

\J hiši št P03
V hiši številka 203 
se zgodi sto stvari!
Zunaj je sonce, 
zunaj je dež, 
ti pa mimo greš.
Mimo greš in nič ne veš, 
da v hiši številka 203, 
se godi sto stvari.

Janez vesel je, 
ker danes latinščino šprica; 
s Petrom preudarjata, 
kdo bo v nedeljo dal gol. 
Dol v pritličju
pa deklica solzna ima lica: 
kaj bo z otrokom, 
to njena je velika bol.
refren

Stari profesor narobe 
oblekel je hlače 
in Pepca je roži na oknu 
prilila vode,
Lojz pa že tri dni popiva, 
zapil bo vso plačo.
Otroci so lačni,
kar nekam tja predse strme.
refren
Micka je fanta — sovdata 
v omaro zaprla, 
ker vrag je nenadno 
od nekod prinesel gospo; 
gor na podstrešju 
je mamba stara umrla, 
nikogar bilo ni, 
ki bi ji zatisnil oko...
refren

Pesem je izbral Ježek sam. Zakaj?
»Zato, ker me še posebej dandanašnji' boli brezbrižnost do človeka. Ko gre politik mirno hiše, morda še pomisli na 
»strukturo cene«, na to, kje bi po zvezicah lahko izvrtal kakšno stanovanje... Jaz pa imam hiše rad. Zastrmim se v okno 
— le kdo živi za njim, je sam, je nesrečen, ima koga rad? Ja, le kdaj bo človek človeku — človek?!«

»Besedila sem začel pisati 
že zgodaj. Povem zato, da jih 
opravičim. Kaj naj piše dete 
drugega kot popevčice? Kar 
zrel mož oceni za plehko po
vršino, se zdi otroku kajpak 
strašansko pomembno. 
Potem sem živel, nabiral iz
kušnje in iz njih črpal. Kot 
sem zorel, so zoreli moji tek
sti.«

Hm, poglejte le pank. To so 
mladi fantje, pa ne pojejo o 
rožicah, lunicah. Njihova 
pesem je težka, polna, udari 
kot macola v čelo?

»Ja, pa res. Je že tak čas, da 
hitro dozorijo. Siti smo vas, 
zdaj vas bomo pa kregali, 
tako nekako menijo. Te sorte 
muzika je sploh glasna, kot bi 
se kregali. Kar naj se, prav 
imajo, ko smo jih zabili po 
nepotrebnem, po krivici. Pri 
njih ni treba gledati na leta. 
Poglej vanje in našel boš glo
bok konflikt v duši.«

Mladi se torej kregajo. Kaj 
je gnalo Ježka?

»Sočutje do malega, zati
ranega, lačnega človeka. Od 
malega sem hodil med lum- 
penproletarce. Beda za ne 
verjet. Zakaj se nisem jezil? 
Ja, saj nisem bil neposredno 
prizadet. Zato nisem kričal. 
Molčal pa .tudi ne! Videl sem 
krivico, to ja. Bolela me je. 
Skušal sem peti tako, da bi

opozarjal na odnose, na nuj
nost, da se spremenijo.«

In so se? Je pesem imela 
odmev?

»Bejži bejži, s pesmijo boš 
figo spreminjal. Mogoče koga 
zdramil, da bo spremenil s 
pestjo. Odnosi pa, od antike 
in še od prej so isti. Drugače 
omotani, v bistvu isti.«

Pa zakaj pesem ne more nič 
sprememti?

»Ker je politik ne razume, 
ker je ni treba razumeti. Jaz 
politiko moram razumet. Čc 
hočem pet, moram razumet 
vse, čim več. Meni je torej po
litika v delokrogu, politiku pa 
pesem ni. Njega nič ne briga 
— razen politike. Ne razume, 
ker mu očitno ni treba, da po
litike brez ljudi ni. Ne doja
me, da politika ni šah, kjer je 
kralj vedno glavni, kmet pa na 
dilci le zato, da ga žrtvuješ.«

Poglejmo pank. Še enkrat. 
Nanj politika kar reagira. Če 
ne drugače, tako, da ga skuša 
odriniti v obrobje. Kako to?

»Lej lej, saj so res zbudili 
gluhe, pobi. Kar prisilili so jih 
poslušat kreganje. Vidim po 
reakcijah.«

Ježek torej kar bode v poli
tiko?

»Ne, v politike, ki politiko 
napak razumejo. Ki ne vidijo 
najprej človeka, zaradi kate
rega sploh smejo biti.

Na radiu sem odslužil 27 di
rektorjev in nič koliko ured
nikov. Vsi so se bali za stol
ček. V tekstu črtajo vse, kar bi 
lahko ta stolček zamajalo. S 
temi sem imel težave, s CK 
nikoli. Če bi urednik vprašal 
gor, bi šlo skoz. Ker je za to 
prenobel, stol ostane, od tek
sta pa le rdeče črte.«

In si se boril proti črtam?
»Vedno, do konca. Zato 

me šefi niso marali. Vselej 
sem imel argument za svojo 
besedo, šef nikoli argumenta 
proti njej. Jaz sem pa terjal 
odgovor, zakaj tako. Kot
otrok, zakaj, zakaj__Hočem
biti sredi življenja, hočem biti 
človek med ljudmi, zato 
moram imeti argument. 
Njemu ga ni treba. On ima 
oblast. To je! Da je odgovo
ren, pravi. Je vraga. Odgovo
ren sem jaz, za tisto kar sem 
ustvaril, in to pred najvišjim 
forumom — pred ljudmi. Ra
bili bi urednike, ki znajo 
usmerjati, svetovati, pomaga
ti. Ne pa, da uničujejo tvoje 
delo.«

Že, toda za prvo je po
trebno več znanja, moči...

»E vidiš, tu smo, Vse bi bilo 
fejst in fajn, če bi vsi ježki tega 
sveta sami izbirali svoje šefe. 
Vem za radio in pri vas najbrž 
ni nič drugače — pridejo brez 
pojma o pojmu, ker jim je to

le stopnička. Ne pridejo iz 
hiše, ampak iz politike.

Vsak politik pa je tak, da se 
spotakne pb najmanjšo ma
lenkost, ki bi lahko ogrozila 
njegove dnevne finte. Za živ
ljenjska, usodna vprašanja se 
ne zmeni. Saj jih itak ne ra
zume, ko ima pa plašnice.«

In kako prek tega, proti 
temu?

»Ne obupat, nikoli ne od
nehat. Svoje domislit in se 
borit. Samoupravljanje, ja. 
Ljudje pa pravijo, da se ne 
grejo več. Ko gre vse navzdol, 
nazaj. Saj nikoli nisem mislil, 
da bo človek boljši čez noč. 
Naštimali smo sistem, ki bi ga 
lahko počasi gradil. Človeka. 
Vidite pa, da gre tendenca 
nazaj. Organizacija in inštitu
cije se oddaljujejo od ljudi in 
s tem seveda od vrednot. Pra
vim le, ne popustit, - niti za 
dlako ne. Vem, še noben 
oblastnik ni dal prostovoljno 
oblasti iz rok. Ko je pa tako 
sladka, mamljiva. Treba jo je 
torej vzet. Pesem, satira pri 
vsem tem, vprašate? Spod
bujati, buditi optimizem v 
človeku. Da bi ja ne izgubil 
zaupanja — ne v neko stvar 
kar nasploh. Zaupanja vase, 
da se lahko bori in pride do 
svojega.«

Ciril Brajer 
Damjan Križnik

REKU SO
Gusti Grof na seji predsedstva RK SZDL Slovenije:
' »Kmetijskim potezam Jugoslavije se smejejo tudi tuji partnerji.«

(Delo, 12. sept. 1984)

: Mile Šetinc, Vanja Brišček, Nikola Damjanič
» Klasična« eksploatacija delovne sile se je (v Iraku, op. u.) preobrazila v »samouprav- 

\ no« eksploatacijo delovne sile. Rezultat je želja delavcev, da bi se jim povrnil prejšnji

! »mezdni položaj«! (Mladina. 13. sep,. 1984)

'--------- N
Rokovni)’:
priročnik

zmleto
1985

cše boljši!
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Ljubljanska Pivovarna Union v teh dneh praznuje 120-letnico

Pivovarji, na zdravje!
1

Ljubljančani pa res znajo skrbeti za (»opojno«) kontinuiteto! 
Komaj so zaprli vinski sejem, že so začeli z odprtimi dnevi Pivo
varne Union, ki je od ponedeljka do petka na pristen način prosla
vila svojo 120-letnico. Na stotine ljudi je v teh petih dneh lahko na 
licu mesta spoznalo, kako nastaja njihova priljubljena pijača — in 
jo vrček seveda tudi srknilo — abstinenti pa so lahko uživali v svo
jevrstni povorki po glavnih ulicah mesta, kakršnih v svoji »Slavi 
Vojvodine Kranjske« ne pomni niti rajnki Valvasor...

Saj, pivo so stari Egipčani in 
Feničani menda pili že pred več 
kot 6000 leti, vendar smo mi —

s to modo šele mnogo mnogo 
desetletij kasneje: neuradno 
1592., uradno pa 1864. leta. ko

kot po navadi — stopili v korak j so bratje Kozler v Ljubljani

10 NAJVEČJIH PIVOVARN V SFRJ 1983

PIVOVARNE 
po rangu 1983

Proizvodnja v hi Strukturni
delež

1983 v %

Spre
memba 

83/82 v %1982 1983

1. Beograd 1.578.222 1.387.623 11,21 —12,1
2. Zagreb 1.126.413 945.962 7,64 —16,0
3. Aoatin 924.479 912.875 7,38 —1,3
4. Union 916.499 842.743 6,81 —8,1
5. Karlovac 855.639 819.584 6,62 -4,2
6. Laško 847.429 750.065 6,06 —11,5
7. Banjaluka 717.154 690.818 5,58 -3,7
8. Nikšič 551.104 579.057 4,68 —11,1
9. Svetozarevo 465.260 459.506 3,71 —1,2

10. Skopje 422.830 393.979 3,18 -6,9

10 največjih
pivovarn 8.505.029 7.782.212 62,87 —8,5

19 ostalih
pivovarn 4.896.967 4.596.110 37,13 -6,1

Industrija skupaj 13.410.996 12.378 322 100,00

J : j: 'j'■/ i

-7,6

Vir: Pridelek piva, december 1983. Poslovna skupnost za pivo in slad 
Jugoslavije.

ustanovili Pivovarno Union. Po 
podatkih iz kronologije so ga 
do 1937. leta zvarili po 27.000 
hektolitrov letno, zraven pa iz
delali še po 3000 ton sladu ter 
»zadovoljive« količine špirita 
in kvasa. Po osvoboditvi so 
ljubljanski pivovarji zlagoma 
obnovili svoja stara poslopja in 
posodobili tehnologijo, dokler 
si do osemdesetih let našega 
stoletja niso prisvojili laska
vega naslova »ene najsodob
nejših polnilnic v Evropi«. Po
polnoma avtomatizirana linija 
za polnjenje piva v pollitrske 
steklenice je nadomestila do
trajane manjše linije, hkrati pa 
omogočila skok k še višji pro
duktivnosti v »tovarni« ter od
pravi ozkih grl, ki vsakokrat — 
žeja je tedaj pač največja —-na
stajajo med poletnimi meseci.

O tem najbolj zgovorno pri
čajo statistični podatki: leta 
1960 so v Unionu izdelali 
(komaj) 148.000 hektolitrov 
piva. 197(). leta že 510.000; 
leta 1980 so prišli na številko 
836.000, lani pa so jo povišali 
že na 843.000 hektolitrov. Na 
letošnjo »številko« še čakamo.

vendar bo zanesljivo spet re
kordna... Tako hitro pa se je 
gibala tudi proizvodnja pekov
skega kvasa, brez 'katerega 
(samo za laike!) ni kruha: od 
1413 ton (leta 1960) se je do 
lanskega leta povečala na 7249 
ton!

In kako se imajo danes de
lavci Pivovarne, ki so za kako
vost svojega piva ravno pred 
nekaj dnevi v Parizu prejeli 
zlato odličje 1384 let starega 
»Reda sv. Fortunata« za kako
vost svojih pijač? V petih toz
dih (proizvodnja piva, polnilni
ca. kvašama, distribucija in 
EVDS — energetika, vzdrže
vanje in družbeni standard) jih 
je blizu 650: imajo ! 50 lastnih 
stanovanj, svoj vrtec za 60 
otrok, lastno zobozdravstveno 
ambulanto, 90 ležišč ob morju 
in v planinah (ki so samo leta 
i 978 »preživela« nad 5000 no
čitev!) .... da bedenja nad pre
ventivnimi pregledi in oddihi (v 
Poreču in drugod) niti ne ome
njamo. Zatorej, pivovarji: na 
zdravje!

Damjan Križnik

PIVSKE PENICE :t>° ostalo,

V8

Pivo debeli — tudi državo
Jugoslovanski pivovarji zvari jo vsako leto 12 milijonov hektolitrov 

piva. Z njim napolnijo 2 milijardi 400 milijonov steklenic in od vsake 
gre I S dinarjev v državni žep. Kratek račun pokaže, da se državni pro- 
račun vsako leto odebeli za 3.600 milijard starih dinarjev le na rovaš 
pivovarjev. ' ' ■
Brez tiglednežev za televizijo niso zanimivi

Pivovarna Union povabi vsako leto''otroke svojih delavcev. Več kot 
300 jih pride na obisk, pokažejo jim. kako varijo pivo in predvsem, 
kako njihove mamice in očki služi jo kruh. Malčki da znajo bolj ceniti 
dinar, ko vidi jo, da ne kapne z neba. To je lepo. Ni pa lepo. da zaman

vabijo televizijce, naj tak dan posnamejo. »Kaj bi. saj se srečajo le 
otroci ih delavci, nobenih uglednežev ni zraven, da bi bili zanimivi za 
televizijo.« se grenko posmehnejo pivovarji.

Ko so može s televizi je snubili, naj posname jo vsaj njihovo povorko 
skozi Ljubljano, smo jim za vsak primer svetovali, naj povabijo zraven 
Marjana Orožna, predsednika slovenskih sindikatov.

»Ta je pa .fe jst dedec’, n jega ni treba nič vabiti. Nas kar sam rad obiš
če.«
Dvojna očala, dvojna morala

Jugoslavi ja je po marsičem enkratna v svetu. Tudi po odnosu države 
do piva. Gleda ga namreč skozi dvojna očala. Ko se pivovarji borijo za 
ceno. jim vrže jo pod nos. da je pivo hrana, pri tem pa se s ceno ne gre 
becat. Druga pesem je. ko kro ji jo davek na pivo. Takrat se iz živila brž 
prelevi v alkoholno pijačo! ( g

Rogašovski Liv sledi razvitim

Tek na dolge 
proge
se obrestuje

l ’ mj;tiši>vski'in Lini natliiiiiiuirin mešalec v stroji za rotacijsko kovičenje.' Direktor tozda Viktor Vild pravi, da so sodobne stroje izdelali sami.

Temeljna organizacija postojnskega Liva Oprema in orodja v 
Rogašovcih na Goričkem je zrasla pred nekaj več kot petimi leti ta
ko rekoč na njivi. V njej ta čas združuje delo in sredstva 94 delavcev, 
postaja pa dobesedno vzorčni primer, kako se v dokaj kratkem 
času obrestujejo v začetku resda znatna vlaganja v usposabljanje 
in specializacijo delavcev.

Direktor Viktor Vild nam je 
rade volje pojasnil: »Pri nas 
smo s tekom na dolge proge — 
kot imenujem vlagan je v kadre 
— začeli že ob gradnji tovarne. 
Prednost je bila namenjena 
mladim in zdomcem tako pri 
usmerjanju kot pri štipendira
nju. Slednje je toliko pomemb
nejše. ker lahko posameznika 
spremljamo ves čas njegovega 
izobraževanja in usposablja
nja. Sprva smo najbolj spo
sobne in ustvarjalne pregovar
jali. naj se jih vsa j nekaj odloči 
za študij ob delu in iz dela. Ka
sneje sta sledili načrtna in se
lektivna usmeritev na tista dela 
in naloge, kjer je bilo pričako
vati, da bo posameznik mogel 
in moral dati vse od sebe; 
skralka. specializacija. Ene 
smo razporedili za konstruktor
je. druge za tehnologe, tretje za

operativna dela v proizvodnji 
in pripravi dela. Nenazadnje 
nam gre za to. da ustrezno 
usposobimo ljudi za trženje.

Prav trženje je namreč proi
zvodna in poslovna sestavina, 
od katere veliko pričakujemo, 
zavedajoč se. da bo čedalje 
težje naše izdelke prodajati na 
domača in še posebej tuja tržiš
ča.« je pripovedoval Vild.

Z njive 
na inženiring

Program tozda zajema ko- 
vinsko-predelovalni del — 
proizvodnjo mešalnikov in 
transportne opreme ter stro
jegradnjo. kamor spadajo 
stroji za rotacijsko kovičenje in

pnevmatske stiskalnice, hkrati 
pa so začeli uvajati nov pro- 
gram strojev in naprav za av
tomatizacijo stiskalnic in razvi
jati orodjarno kot spremljajočo 
dejavnost zadnjih dveh pro
gramov. »V prihodnje ne bomo 
mogli shajati, ne da bi kupcem 
oziroma partner jem ponudili še 
tehnologijo in onuija. Šlo naj bi 
za manjšo inženiring prodajo 
kot v tovarnah razvitega 
sveta.« je poudaril direktor 
tozda.

Rogašovska tovarna je do
slej štipendirala kar 53 delav
cev. od vseh zaposlenih pa jih je 
okoli pet odstotkov v konstruk
cijskem oddelku. Napoveduje
jo. da bodo prišli konec tega ali 
najpozneje v začetku prihod
njega sredn jeročnega obdobja 
do tega. da bo najmanj lOaii 12 
odstotkov od vseh delavcev za
poslenih v razvojno-konstruk- 
cijskem oddelku. »Odločili 
smo se tudi. da moramo z vsa
kim novim proizvodnim pro
gramom doseči 30-odstotni 
izvoz.« so napovedali.

V proizvodnem procesu ro- 
gašovskega Liva je očitno na 
izredno posrečen način združe
nih več prvin: usposobljenost, 
iznajdljivost, ustvarjalnost, ki 
je delno povezana z mladimi 
delavci, dokaj ugodnimi oseb
nimi dohodki in nenazadnje 
zdravimi medčloveškimi in sa
moupravnimi odnosi. Posto
pen. izjemno uspešen razvoj, ki 
se je začel pred leti kar v učnih 
delavnicah srednješolskega 
centra v Murski Soboti, je pre
pričal tudi največ je nejevcrnc- 
že. češ. le kako bi bilo sploh 
mogoče iz najprej dislocira
nega obrata na obmejnem, 
manj razvitem območju, brez 
kakršnegakoli industrijskega 
izročila, iztisniti kaj več kot 
zgolj to. da tamkajšnji ljudje 
(zdomci, mladina, kmetje) do
bijo zaposlitev. Zaposlitev so v 
resnici dobili, a niso čakali na 
to. da bi jim kdo »podaril« kak
šen proizvodni program, mar
več z roko v roki s strokovnjaki 
in sredstvi iz matičnega kolek
tiva Liv v Postojni začeli in 
uspeli.

Neobremenjeni 
z režijo

V sorazmerno kratkem času 
so zasnovali, razvili in izdelali 
štiri nove izdelke oziroma oro
dja z linije za avtomatizacijo sti
skalnic in Škarij za rezanje plo
čevine. Gre za odvijalnik in 
ravnalnik pločevine ter pnev
matski podajalnik in navi jalnik 
odpadnega pločevinastega 
traku, ki so jih začeli poskusno 
izdelovati lani. serijsko pa 
letos, in je zanje na domačem 
trgu izredno veliko zanimanje.

Zdi se tudi. da so v tem tozdu že 
pred časom obračunali s poe
nostavljenim. kratkovidnim 
pojmovanjem, po katerem se 
inovatorji obravnavajo kot re
žijska delovna sila. kot admini
stracija. proti kateri so uperjeni 
vsi napadi, kot na tiste, ki odži
rajo delavcem sredstva iz do
hodka. »Kakšna ironija je to in 
kako birokratski so v bistvu 
takšni napadi, je razvidno iz 
pomena ustvarjalnosti v razvitih 
industrijah. Marsikje so inova-

| torji tisti, ki določajo s svojimi
■ rešitvami večji ali man jši dobi- 
j ček. ki neposredno oblikujejo 
j konkurenčnost, uspeh v izvozu,
i patentno zaščitenost, prodajo 
j lastnega tehnološkega znanja 
: in delež vpliva v svetovnem 
| tehničnem merilu,« ponavljajo 
I znane in v svetu uveljavljene 
i misli v Rogašovcih.

K temu bi lahko brez pretira
vanja dodali, da je v Pomurju le 
malo organizacij, kjer bi v tako

■ kratkem času iz domače pameti 
iztisnili toliko, kot so v dobrih 
petih letih v rogašovskem Livu. 
Da bi vsaj približno toliko tudi 
drugod., bi kazalo okrepiti ra- 
zvojno-raziskovalne oddelke in 
hkrati ustanavljati krožke za 
izboljševanje proizvodnje 
(produktivnosti) neposredno 
za stroji. Tudi v Livovem tozdu 
ga nameravajo ustanoviti in za
gotoviti vse možnosti prizadev
ne jširn za študij, poglabljanje, 
razmišljanje in snovanje. To je 
namreč edina prava pot.

Branko Žunec
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Zakaj se slovenski otroci neradi odločajo za poklice v gradbeništvu

Zidar že ne bo
Že nekaj let opažamo manjše zanimanje mladih za poklice v 

gradbeniški stroki, kar še zlasti velja za Slovence. V Mariboru je na 
Gradbeni srednji šoli med vsemi vpisanimi okrog 60 odstotkov 
Slovencev.

Skušali bomo poiskati 
vzroke za vse manjše zanima
nje mladih Slovencev za po
klice zidar, tesar, železokrivec. 
Pleskar in podobne, kajti tudi 
na drugih gradbenih srednjih 
solah v naši republiki ni druga
če.

Zakaj je tako, smo vprašali 
ravnatelja Gradbene srednje 
šole v Mariboru Valentina Kro- 
pivška:

»Vprašanje je zelo široko, 
zato bi morali svoje mnenje 
povedati še psihologi, sociolo
gi, poklicni usmerjevalci in 
drugi. Ugotovimo lahko le, da 
je interes za gradbeno usmeri
tev za vse programe in smeri iz 
leta v leto manjši. Če številčno 
ovrednotimo ta trend, je bilo 
leta 1977-78 nasoli okrog tisoč 
učencev, od tega jih je bilo 400 
*z drugih republik. V šolskem 
letu 81/82, na začetku usmer
jenega izobraževanja, je bilo na 
šoli okrog ! 200 učencev; od 
tega 360 iz drugih krajev Jugo
slavije. V tem šolskem letu pa 
je v prvih letnikih od 220 učen
cev 30 iz drugih republik. Pri 
tem moram opozoriti, da še ni
mamo vseh prijav, ker si izo
braževalni centri v organizaci
jah združenega dela še prizade
vajo pridobiti učence tudi iz 
drugih območij, iz Zagorja 
ipd.«

— Kot dolgoletni prosvetni 
delavec nam gotovo lahko od
govorite, zakaj se slovenski 
otroci ne odločajo za to vejo 
gospodarstva?

. *»V zadnjem času se razmerje 
med slovensko populacijo in 
učenci iz drugih republik re
snično spreminja.

Vzroki za to so predvsem 
slabo poznavanje zaposlitvenih 
možnosti, težak gospodarski 
Položaj, ki se najbolj odraža v 
gradbeništvu, vplivi okolja, zla
sti staršev in svetovalcev v 
osnovnih šolah ter drugih, ki pri 
•zbiri poklica svetujejo iz seda
njih izkušenj, ko je gradbeniš
tvo v krizi: Pri tem pa moram

povedati, da vpisujemo 
skladno s stvarnimi potrebami 
ozdov, kar dokazujejo tudi 
razpisane štipendije. Le-te so 
oblikovane na podlagi poglob
ljenih kadrovskih projekcij in 
zato dejansko v prihodnosti za 
strokovno usposobljene de
lavce ne bo težav z zaposlova
njem ne glede na zahtevnostno 
stopnjo, V usmerjenem izobra
ževanju smo s prvo generacijo, 
nekateri učenci so se že vklju
čili v proizvodnjo, dosegli lepe 
rezultate, vendar spoznavamo, 
da gre pri samem usmerjanju, 
to je moje mnenje, za sistem
sko napako. Razpisi in potrebe 
v Sloveniji namreč niso uskla
jeni z našo populacijo, saj 
osemletko končuje okrog 26 
tisoč otrok, razpisanih učnih 
mest v Sloveniji pa je 30 tisoč. 
Mladi se' zato odločajo za 
druge, bolj zanimive in atrak
tivne usmeritve, čeprav za ne
katere ni zagotovljena zaposli
tev,« je povedal Kropivšek.

Učenci prihajajo 
s Hrvaškega

— Zanimivo bi bilo vedeti, 
od kod vse prihajajo mladi v 
Maribor na gradbeno šolo, ozi
roma kje in kako mariborska 
gradbena podjetja pridobivajo 
učence. Vprašali smo Vero Ve
senjak, organizatorko izobra
ževanja v SGP Konstruktorju:

»Številne štipendiste za proi
zvodne poklice pridobivamo iz 
hrvaškega Zagorja, od Cestice 
pa tja do Koprivnice, od Cvet- 
lina pa do Novega Marofa.«

— In kaj pri Konstruktorju 
nudite vašim štipendistom?

»Naša delovna organizacija 
zagotavlja učencem vse 
gmotne in življenjske pogoje 
za uspešno izobraževanje. Nudi 
vso oskrbo v domu učencev, 
učne pripomočke ter delovna in 
zaščitna sredstva.«

— Kljub vsemu pa vam še 
vedno ostane nekaj nepodelje- 
nih štipendij?

Kljub temu da je delo v gradbeništvu že precej mehanizirano, se 
mladi raje odločajo za privlačnejše poklice.

Poskus prispevka k oblikovanju 
nekaterih meril za nagrajevanje 

po delu v vzgojnovarstvenih 
organizacijah

Velikokrat slišimo jadikovanje, da je na področju družbenih 
dejavnosti težko uveljaviti sistem nagrajevanja po delu. De
narja je tako in tako premalo, vsi opravljamo približno enako 
delo. zaka j bi potem dvigovali prah in zastrupljali odnose v ko
lektivih še z razlikami nekaj dinarjev.

Poletna izkušnja me je napotila, da poskušam izoblikovati 
(malce neresen, priznam) poskus prispevka k oblikovanju ne
katerih meril za nagrajevanje po delu v vzgojnovarstvenih or
ganizacijah.

Hčerka obiskuje vzgojnovarstveno ustanovo. Manjšo, prav
zaprav podružnico velikega vrtca. Prav rada hodi tja, tovarišice 
so prijazne, veliko se nauči, skratka, vsako jutro gre z veseljem 
v svoj vrtec, med svoje prijateljčke.

Kot vsako poletje so tudi to pot zaradi dopustov skupine 
otrok združili v matifnem vrtcu. Otrok je manj, s starši so na 
počitnicah, pa tudi tovarišic je manj, saj imajo tudi one pravico 
do dopusta.

Prvi dan v matičnepi vrtcu ni bi! spodbuden. Nihče še ni 
vedel, kje bodo imeij pt,roci garderobo ne kje bo njihova igral
nica. Več tovarišic, več različnih informacij. No, pa se bo že po
stopoma uredilo. In se tudi je. Postopoma.

' In ko je bila ta težava nekako pozabljena, je nekega jutra v 
vrtcu strašno smrdelo po razredčilu. Natanko tako kot takrat, 
ko smo se doma šli igrico »sam svoj mojster«. Ampak takrat 
smo hčerko dali za nekaj dni k stari mami.

Otroci, tovarišice, starši, vsi smo plezali med različnimi vedri 
z barvami. Pa mojstri v belem. Njim je bilo nekako še najbolj 
zoprno. Celo omenili so, da so predlagali svojemu mojstru, naj 
bi pleskali v popoldanskem času, ko v vrtcu ni otrok. Ah, pa sa j 
je trajalo le nekaj dni.

Da se otrok v vrtcu ni dobro počutil, ni treba posebej poudar
jati. Hčerka si je vsak dan izmišljala različne izgovore, da ne bi 
šla v vrtec: Ce se je dalo, smo ji ustregli, saj pravega reda res ni 
bilo. Otroci različnih skupin so se mešali, pravi nadzor ni bil 
mogoč, nekateri so tudi divjali, bolj kot so bili drugi otroci na
vajeni in pripravljeni prenašati.

In moj predlog oziroma poskus prispevka k oblikovanju ne
katerih meri! za nagrajevanje po delu v vrtcih? Žanirname, ko
likšen je bil osebni dohodek odgovornega vodje vrtca. Ne vzgo
jiteljic in varuhinj, marveč tistega, ki je odgovoren za organiza
cijo dela. Večji (več otrok, dodatno pleskanje)'? Manjši? 
Najbrž kar enak kot prejšnje mesece. Zdi se mi, da to ni prav.

I. Ž.

»Res, še vedno nam ostane 
nekaj nepodeljenih štipendij za 
gradbeno usmeritev. Eden od 
vzrokov je nepoznavanje stro
ke! Učenci, starši in svetovalci 
pojmujejo gradbeništvo kot 
polobrtno proizvodnjo z obilo 
težkega-fizičnega dela. Vemo 
pa, da ima gradbeništvo na 
voljo izpopolnjeno tehnologijo 
in sodobno organizacijo, zato 
je delo lažje in drugačno kot 
včasih. Nujno morarrto s tem 
seznaniti poklicne svetovalce v 
osnovnih šolah in starše ter 
vplivati na njihovo zakoreni
njeno miselnost o težavnosti 
gradbenih poklicev.«

Lopate skoraj 
ne poznanio več

Prisluhnimo še Alojzu 
Zorcu, vodji izobraževanja v. 
Gradisovem tozdu iz Maribora, 
kjer imajo podobne težave kot 
drugod.

Ali morda le slab položaj 
gradbeništva odločujoče vpliva 
na majhen odziv slovenskih 
otrok?

»Zmanjšane naložbe^jn’na
poved, da bo v bodoče nekaj 
tisoč gradbenih delavcev ostalo 
brez zaposlitve, gotovo vpliva 
na odločitev otrok.

Mlade motijo tudi težke de
lovne razmere na gradbiščih, 
dosti terenskega dela in se je 
zaradi tega treba velikokrat 
odpovedati prijetnemu družin
skemu ozračju, ki ga tovarniški 
delavci lahko uživajo. Tudi 
osebni dohodki so med razlogi 
za manjši odziv, saj ti niso v so
razmerju z zahtevnostmi stroke 
in težavnostjo delovnih razmer.

Da pa ni vse tako črno, kot bi 
se dalo razbrati iz tega, kar sem 
povedal, je treba reči, da se v 
delovnih organizacijah, predv
sem v Mariboru, trudimo 
izboljšati to stanje. Tako nam 
je že uspelo zmanjšati ročno 
dvigovanje težkih bremen s po
sebnimi napravami. Tudi pre
nosi so večinoma že strojni, pri 
zemeljskih delih pa lopate sko
raj ne poznamo več.

Tistim učencem v osnovnih 
šolah, ki še ne poznajo gradbe
nega poklica priporočam, naj 
za natančnejše informacije po
vprašajo v delovmh organizaci
jah, kjer jim bomo z veseljem 
vse obrazložili. Nesprejemljivo 
je, da nam je v Gradisu letos 
ostalo 40 odstotkov nepodelje
nih štipendij za srednje usmer
jeno izobraževanje.

Na koncu bi želel še zanikati 
govorice, ki krožijo med mla
dimi, da ne potrebujemo več 
tehnikov. Nasprotno — ta« 
kader nujno potrebujemo, ne 
le za delo na gradbišču, ampak 
tudi za nadaljnje šolanje na viš
jih oziroma visokih šolah. 
Letos bomo zaradi premajh
nega števila učencev pete za
htevnostne stopnje (tehniki) 
primorani poiskati nekaj učen
cev iz 4. zahtevnostne stopnje 
za peto stopn jo, da bi jih od tam 
lahko kadrovali za visokošolski 
študij. Prepričan sem da zago
tavlja gradbeništvo obetavno 
prihodnost za mlade, saj v zad
njem času vse več delamo v tu
jini. Če bo doma zmanjkalo 
dela, imamo več odprtih mest 
na Bližnjem vzhodu, v ZR 
Nemčiji in še drugod. Poleg 
tega se bo s sprejetjem novega 
zakona o invaiidsko-.pokojnin- 
skem zavarovanju precej grad
benih delavcev predčasno upo
kojilo, tako da jih bo treba na
domestiti,« nas prepričljivo 
ohrabruje Zorec.

priročnik 
sa lstol98S 

še boljši!
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nosti
Ac Bibič: »Zasebništvo in 
skupnost« — Delavska enot
nost — Zbirka Družboslovje — 
Ljuoljana, 1984 — 440 strani, 
IGbO din

Pred kratkim je pri Založbi 
Delavska enotnost (Ljubljana) 
izšla druga, dopolnjena izdaja 
knjige »Zasebništvo in skup
nost« (Chilna družba in poli
tična država pri Heglu in 
Marxu) univerzitetnega profe
sorja in znanstvenega delavca 
dr. Adolfa Bibiča, ki je bila 
prvič objavljena pred več kot 
desetimi leti pri Mladinski 
knjigi. To delo je bilo preve
deno tudi v srbohrvaščino.

Prostor, ki nam je na razpo
lago za oceno »Zasebnosti in 
skupnosti«, nam ne dopušča 
poglobljene predstavitve vse
bine.

Če pomislimo, da morajo 
naše založbe krčiti izdajatelj
ske programe, potem verjetno 
lahko predvidevamo, da je te
matika zasebnosti in skupnosti, 
civilne družbe in politične dr
žave, ekonomije in politike, 
dialektika posameznih, poseb
nih in splošnih interesov v sre
dišču pozornosti politične zna
nosti. Predvidevamo lahko, da 
bo knjiga še spodbudila raz
prave o Heglovi politični misli 
ter Mantovi kritiki te misli ter o 
tem, kako sta ta dva avtorja 
poizkusila premagati razdaljo 
med zasebnostjo in skupnostjo. 
Posebno je ta tema zanimiva 
prav za našo samoupravno so
cialistično družbo; zaradi česar %

„ ZASEB 
* NISTVO 

IM
I8KUP
INOST
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lahko pričakujemo večje zani
manje za Bibičevo delo.

Knjiga »Zasebništvo in 
skupnost« je razdeljena na dve 
tematski celoti, ki se med seboj 
dialektično prepletata: prvi del 
ima naslov »Civilna družba in 
država v Heglovi politični filo
zofiji«, drugi pa »Mantova kri
tika Heglove politične filozo
fije in politične države«. Avtor 
je za drugo, dopolnjeno izdajo 
pripravil še »Dodatek« š pod
naslovom »Epohalni pomen 
dialektike civilne družbe in po
litične države«. V njem piše „ 
predvsem o odprtih problemih 
interpretacije Heglove in Mar- 
xove politične misli.

Zasebništvo 
in skupnost

Cena 1060 dinarjev 
Knjigo lahko naročite pri De
lavski enotnosti, Celovška 
cesta 43, Ljubljana ali pa jo 
lahko kupite v vseh knjigar
nah po Sloveniji



Ljubljana, 13. september 1984
stran Delavska enotnost

V zbirki Knjižnica Sindikati je izšla knjiga št. 71

MOČ
JUGOSLAVIJE JE 
V SAMO
UPRAVLJANJU
Razgovori
s Sergejem Kraigherjem 

Cena 300 dinarjev

\
Knjižnica Sindikati št. 68

STROKOVNE PODLAGE, kj izhajajo iz Družbenega dogovora 
o skupnih osnovah za oblikovanje in delitev sredstev za 
osebne dohodke in skupno porabo

VSEBINA:
6. — Izhodišča za primerjanje rezultatov gospodarjenja in razpore

janja čistega dohodka ter oblikovanja sredstev za osebno do
hodke in skupno porabo

7. — izhodišča za oblikovanje, in delitev osebnih dohodkov na pod
lagi minulega dela za delavce TOZD v gospodarstvu

8. — Izhodišča za oblikovanje družbenega kataloga del in nalog
9. — Osnove za oblikovanje višine izplačil za posebne delovne po

goje, ki izhajajo iz razporeditve delovnega časa in se občasno 
ponavljajo

10. — Usmeritve za samoupravno sporazumevanje v dejavnostih o
skupnih izhodiščih m nekaterih osnovah razporejanja dohodka 
in čistega dohodka ter delitev sredstev za osebne dohodke in 
skupno porabo

11. — Metodologija pristopa k oblikovanju meril delitve sredstev za
osebne. dohodke delavcev izven neposredne proizvodnje glede 
na izhodišča družbenega dogovora s primeri ugotavljanja delov
nih rezultatov pri opravljanju določenih del in nalog poslovnih 
funkcij v OZD ' *

Cena 200 dinarjev

V zbirki Posebne izdaje 
je izšla

VELIKA KNJIGA 
KRIŽANK
avtorja Francija Pavšerja

LJUBITELJI MUSTROVIH 
STRIPOV, POZOR!
Založba Delavska enotnost je v svoji novi zbirki ZA OTROKE IN MLADINO 
pričela izdajati stripe Mikija Mustra. Doslej sta izšla stripa NA OLIMPIADO 
(cena 120 din) in ZELENA DOLINA (cena 150 din)

Konec septembra izide strip KAMENA DOBA (cena 200 din), do konca leta pa bodo izšli 
še stripi NA GRMADO (cenš 200 din), MED TURKI (cena 150 din), in SKOK V PRI
HODNOST (150 din). Stripe lahko kupite na prodajnih mestih časopisov, ves komplet 
pa lahko naročite s spodnjo naročilnico. Cena kompleta je-900 dinarjev, naročniki pa 
bodo BREZPLAČNO prejeli strip V OGNJENEM VRTINCU, avtorjev Vladimira 
Hercega in Cirila Galeta, ki bo izšel ta mesec in bo v prosti prodaji stal 200 dinarjev. 
IZKORISTITE PRILOŽNOST. KI JO LAHKO IZRABITE SAMO S SPODNJO NARO
ČILNICO, če jo boste poslali na naslov Delavske enotnosti do konca septembra. Ugod
nosti pa bodo deležni tudi vsi tisti, ki bodo komplet naročili s posebno dopisnico, ki vam 
jo je poslala Delavska enotnost, do 30. septembra 1984.

NAROČILNICA

Pri Delavski enotnosti, 61000 Ljubljana, Celovška 43 

NEPREKLICNO NAROČAM

.........komplet(ov) šestih stripov Mikija Mustra po ceni 900 din.
Račun bom poravnal v enem obroku — v dveh obrokih (ustrezno obkroži) po prejemu 
položnice do konca leta 1984.

Ime in priimek ............................................... .............>........ :..................................................

Naslov .......................................................... ...........................................................................

Lastnoročni podpis 

Kraj in datum .....

GOJITEV MALIH 
ŽIVALIC

Koristen priročnik za lju
bitelje malih živalic. V njem 
boste zvedeli, kako male ži- 
valice udomačiti, kje jih do
bimo, kako z njimi ravnamo 
itd (130 din). '

IZ DOMAČ’GA 
LONCA

IZ DOMAČ GA 
LONCA

Kuharski priročnik s 164 
preizkušenimi recepti bralk 
Naše žene. Recepti so raz
deljeni na 13 poglavij. Med 
njimi boste našli precej no
vih (130 din).

V zbirki Za družino - dom - okolje so do sedaj izšli še 
naslednji priročniki
KONZERVIRANJE Z MRAZOM, - SHRANKI ZA ZIMO (100
din)
UREJANJE IN VZDRŽEVANJE TRAT (100 din)
NAŠ DOJENČEK IN Ml (120 din)
BOLEZNI IN ŠKODLJIVCI SOBNIH, OKENSKIH IN BAL
KONSKIH RASTLIN (120 din)
SOLATNICE IN KITAJSKI KAPUS (100 din)
Vse priročnike lahko naročite na naslov: DE - NAŠA ŽENA, 
61000 Ljubljana, Celovška 43, p. p. 313-VI.

i Naročam priročnik DE 1
[ KONZERVIRANJE Z MRAZOM-SHRANKI ZA 

ZIMO ®
UREJANJE IN VZDRŽEVANJE TRA T 
NAŠ DOJENČEK IN Ml
BOLEZNI IN ŠKODLJIVCI SOBNIH, OKENSKIH IN 
BALKONSKIH RASTLIN 
SOLA TNICE IN KITAJSKI KAPUS 
GOJITEV MALIH ŽIVALI 
IZ DOMAČ‘GA LONCA 

j (Ustrezno podčrtajte!)

j Podpisan (a) ..................................... 1
1

1 Kraj ..................................................... 1
1 1
| Ulica in hišna številka...................... 1
1 1j Podpis.............................,.................. ..................*------ 1
J Plačam po povzetju!

52
č:W:f

Franci Pavšer, novinar, reporter in urednik v športnem uredništvu Radia 
Ljubljana je v slovenskem novinarstvu znano ime. Malokdo pa ve. da se 
ukvarja tudi z ugankarstvom. V Veliki knjigi križank je delček njegovega 
30-letnega ugankarskega dela, z njo pa želi tudi pokazati, da je bila že 
pred četrt stoletja na Slovenskem močna ugankarska generacija

In kaj vse je v Veliki knjigi križank? Na 240 straneh je 40 skandinavskih 
in 75 novih (mrežastih) križank po angleškem vzorcu, skupaj blizu 300 lah
kih, težkih in zelo težkih ugank. Knjigo priporočamo vsem. ki se ali bi se 
radi ukvarjali z ugankarstvom. Kratkočasila vas bo vsaj 14 dni. če jo boste 
vzeli v roke za nekaj ur na dan.

Cena 400 dinarjev

NAROČILNICA

Pri Delavski enotnosti nepreklicno naročamo

........izvod(ov) knjige Moč Jugoslavije je v samoupravljanju

........izvod(ov) knjige Strokovne podlage II. del

........izvod(ov) knjige Velika knjiga križank

Naročeno pošljite na naslov ............................................................

Ime in priimek podpisnika

(datum)

• j ‘-6(V :

| i slmtno*

'Oodpisfl

či 1

V knjižnici Sindikati 
je izšla brošura št. 72 
avtorja Borisa Gačnika

BENEFICIRANA
ZAVAROVALNA
DOBA
Knjižica je pripomoček.za delo na področju 
zavarovalne dobe. ki se šteje s povečanjem.

Vsebuje popoln prikaz instituta povečane' 
zavarovalne' dobe in s tem daje delavcem 
na težkih in zdravju, škodljivih delih in tistim, 
ki se s povečano zavarovalno dobo kakorkoli 
srečujejo — predvsem delavcem kadrovsko 
socialnih služb in služb varstva pri delu v 
OZD — osnovna znanja in vpogled v to 
področje.

Cena 250 din

Naročji^ bpšljtte ;na Delavsko enot
nost, (Celovška 43, Ljubljana ali v 
knjigafnoeDelavske enotnosti, Tav
čarjeva 5, Ljubljana.

V zbirki Posebne izdaje bo izšel priročnik za samoupravljalce

Sam svoj gospodar
avtorjev Vlada Jarca, Ivana Kristana, Miloša Mikelna in Janeza Šinkovca

Štirje avtorji, dva pravnika in univerzitetna profesorja, druga dva pa z novinarske in pisatelj
ske plati, so napisali kratek priročnik za samoupravljalce.

Samoupravljalec je danes vsakdo od nas. Kaj moramo vsakdo in vsi danes vedeti o odnosih 
v združenem delu in družbi sploh, kaj nas zanima ob primerih, ko se kje zatakne in potrebu
jemo jasen nasvet, kaj storiti in na koga se obrniti — tega je mnogo, to je res obširna snov.

Če naj bo obdelana na kratko, mora biti opisana jasno in pregledno, brez dolgoveznega mo
drovanja in brez fraz.

Takšna je ta knjižica:, kratka, jasna, brez fraz. vsakomur razumljiva. Njena vsebina:
— kratka zgodovina samoupravljanja.
—, kratke'strokovne razlage posameznih značilnosti naše družbene ureditve in samouprav

ljanja.
— reportažni opisi živih resničnih primerov (če človek ve. kako so nekaj rešili drugje, se bo 

sam lažje znašel v podobni zagati).
— navodila, kaj storiti, kadar se zatakne v delovni organizaciji, kadarltdo ne izpolnjuje dolž

nosti ali kadar so ogrožene pravice delavca, z navedbo, na kateri člen katerega zakona se 
bomo pri tem sklicevali, kam in na koga obrnili. : - >

Cena je 500 dinarjev
Priročnik lahko že naročite pri Delavski enotnosti, Celovška cesta 43, Ljubljana, p.p. 
313-VI
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Ob 60-letnici prepovedi neodvisnih strokovnih organizacij na Slovenskern (3)

Novi udarec buržoazije po 
revolucionarnem sindikalnem
gibanju leta 1924

Miroslav Sžpbvšrk

m m m

itpm

Ustanovitev Zveze 
neodvisnih strokovnih 
organizacij za Slovenijo 
konec 1922

Za stavbinskimi delavci in 
rudarji so spomladi 1922 tudi 
železničarji ustanovili svojo 
Neodvisno železničarsko orga
nizacijo za Slovenijo, ki pa z 
okoli 1000 člani ni uspela pri
tegniti v svoje vrste niti sed
mine članov prepovedane že
lezničarske strokovne zveze 
CDSSJ, medtem ko je ZRDS 
uspela vključiti v svoje podruž
nice več kot tri petine. Jeseni 
1922 so nato organizirali svoji 
ozko poklicni neodvisni stro
kovni zvezi še kurjači ter stro
jevodje in strojniki. Njuna 
ustanovitev pomeni odstopanje 
od industrijskega tipa strokov
nih organizacij in je bila korak 
k še večji razcepljenosti želez
ničarjev. V istem času so briv
ski in frizerski pomočniki preo
blikovali svoje osrednje druš
tvo v neodvisno strokovno 
zvezo. Neodvisno strokovno 
gibanje pa je imelo številne pri
vržence tudi med drugimi pa
nogami delavstva, zlasti med 
kovinarskimi, kemičnimi in le
snimi delavci. Toda ilegalna 
KPJ si je v neodvisne strokovne 
organizacije prizadevala pri
dobiti isto delavstvo, ki je po 
prepovedi delovanja CDSSJ 
ostalo neorganizirano, ni pa 
hotela razbijati socialnodemo
kratskih strokovnih organizacij 
Strokovne komisije.'To je bila 
pravilna politika v času bur
žoazne ofenzive na delavsko 
gibanje, ko si je KPJ prizade
vala za enotno fronto, za 
skupno nastopanje \seh stro

kovnih organizacij in neorgani
ziranega delavstva, v obrambo 
delavskih pridobitev iz revolu
cionarnega obdobja do Obz- 
nane in Zakona o zaščiti drža
ve.

Pomemben korak v razvoju 
neodvisnega strokovnega giba
nja na Slovenskem je bil zače
tek izhajanja posebnega sindi- - 
kalnega lista Strokovna borba 
22. oktobra 1922, medtem-ko 
so dotlej Delavske novice 
opravljale funkcijo legalnega 
partijskega političnega in sin
dikalnega časnika. Strokovna 
borba je v prvi številki pouda
rila pomen razredno zavednih 
neodvisnih strokovnih organi
zacij v obrambi pred kapitali
stično ofenzivo ter potrebo po 
njihovi politični angažiranosti: 
»Boj med delom in kapitalom 
je zlasti v današnji dobi tudi po
litični boj. to opažamo pri vsa
kem mezdnem gibanju, ki ga 
vodi kapitalistični razred zme
raj s političnimi sredstvi. Tega

važnega dejstva, ni prezreti.« 
S Strokovno borbo so neodvisne 
strokovne organizacije dobile 
svoje lastno glasilo, ki je na
drobno poročalo o njihovem 
delu ter usklajevalo njihovo de
lovanje.

V tem pogledu je bila še po
membnejša uskladitev Zveze 
neodvisnih strokovnih organi
zacij za Slovenijo (ZNSOS) na 
prvem kongresu slovenskih 
neodvisnih strokovnih organi
zacij 10. decembra 1922 v 
Ljubljani. Na njem je 62 dele
gatov zastopalo šest neodvisnih 
strokovnih zvez z 8452 člani. 
Kongres je posebno pozornost 
posvetil problematiki enotne 
delavske fronte na Slovenskem 
in izvolil vodstvo ZNSOS, v ka
terem je najpomembnejšo 
funkcijo tajnika prevzel komu
nist Albert Hlebec. Z ustanovi
tvijo ZNSOS so po vztrajnih 
partijskih prizadevanjih, kljub 
oviram oblasti, končno dobile 
neodvisne strokovne organiza

cije na Slovenskem svojo po
krajinsko centralo, ki je bila 
pomemben pogoj za njihovo 
tesnejšo medsebojno poveza
nost in za izvajanje velikih 
skupnih akcij.

Združitev slovenskih 
neodvisnih strokovnih 
organizacij v CDSOJ

Oblasti so poskušale zajeziti 
krepitev bojne sposobnosti 
neodvisnih strokovnih organi
zacij tudi s tem, da jim niso do
volile povezovanja v jugoslo
vanskem okviru. MSOJ je 
zaman poskušal že spomladi 
1922 sklicati prvo državno 
konferenco neodvisnih sindi
katov in tako je moral tudi stike 
z njimi v Sloveniji dejansko 
vzdrževati ilegalno. Policija je 
ob aretacijah sindikalnih funk
cionarjev te prepovedane zveze 
odkrila. MSOJ se je proti rav
nanju pokrajinske uprave za

Vodstvo neodvisne Zveze rudarskih delavcev za Slovenilo v Trbovljah leta 1922

Slovenijo pritožil na ministrstvo 
za notrarije zadeve, slovensko 
delavstvo pa je na shodih neod
visnih strokovnih organizacij 
zahtevalo njihovo združitev z 
MSOJ.

V pripravah na prvo državno 
konferenco neodvisnih sindi
katov v drugi polovici 1922 so 
se v Sloveniji razvnele razprave 
o obliki združitve. Vodstvo 
MSOJ je predlagalo strogo 
centralistično zedinjenje neod
visnih sindikatov z utemeljitvi
jo, da je nujno potrebno, zaradi 
buržoazne ofenzive. Tako naj 
bi v Sloveniji ustanovili dva 
oblastna sindikalna sekretaria
ta, v Ljubljani in Mariboru, ki 
bi ju postavljala beograjska 
centrala. Slovenske neodvisne 
strokovne organizacije so se 
temu predlogu odločno uprle. 
Zagovarjale so nujnost avto
nomistične povezave z neodvi
snimi'sindikati v drugih jugo
slovanskih pokrajinah in na
sprotovale so absurdnemu cen
tralizmu, ki bi onemogočal ak
cijsko svobodo.

Prva državna konferenca 
neodvisnih sindikatov Jugosla
vije konec januarja 1923 je 
dotedanji začasni MSOJ preo
blikovala v Centralni delavski 
sindikalni odbor Jugoslavije 
(CDSOJ) kot centralo vseh 
strokovnih organizacij, ki sto
jijo na načelu nepomirljivega 
razrednega boja. Na konfe
renci se je jasno dokazalo, da so 
se frakcijski boji iz KPJ prene
sli tudi v neodvisne sindikate in 
da si je partijska desnica v njih 
prizadevala ustvariti svoje po
glavitno oporišče za boj proti 
levici. Desničarji so uspeli do
seči sprejem takega statuta 
CDSOJ, ki je do absurda stop
njeval centralizem in podruž
nice so morale dobiti za svoje 
akcije soglasje osrednjega vod
stva. Prav tako so škodovali ra
zmahu neodvisnega sindikal
nega gibanja tudi s konserva
tivnim vztrajanjem na kombi
naciji krajevnih in profesional
nih organizacij, medtem ko so 
razmere terjale notranjo orga
niziranost po načelu modernih 
industrijskih zvez, t. j. po na
čelu ene podružnice v enem 
podjetju, tako kot je bilo v 
glavnem že organizirano stro
kovno gibanje v Sloveniji.

Predstavniki ZNSOS so 
zoper navedene sklepe zaman 
protestirali in izjavili so, da je 
slovensko delavstvo za združi

tev na osnovi »demokratičnega 
centralizma«. Ob tem moramo 
poudariti, da v Sloveniji v od
nosih med Partijo in neodvi- - ^ 
snimi strokovnimi organizaci
jami ni bilo omenjenih škodlji
vih frakcijskih pojavov. Do
damo naj še podatek, da so ob 
prvi državni sindikalni konfe
renci štele organizacije ZNSOS 
skoraj tretino vseh članov 
neodvisnih sindikatov v Jugo
slaviji, ki jih je bilo tedaj 
26.481. ZNSOS se je na konfe
renci vključita v CDSOJ, ven
dar z nekaterimi upravičenimi 
pridržki glede centralizacije.

Druga konferenca KPJ maja *
1923 na Dunaju je nato ugoto
vila, da na konferenci neodvi
snih sindikatov niso upoštevali 
v organizacijskem in program
skem pogledu predlogov (leve 
frakcije op. p.) KPJ, ki je obso
jala tudi birokratski centrali
zem. Posebej so na njej kritizi
rali desničarsko sabotiranje 
ustanavljanja komunističnih 
frakcij, ki naj bi jih po sklepu 
centralnega partijskega sveta 
KPJ iz srede 1921 organizirali 4 
ne le v neodvisnih, temveč tudi 
v reformističnih-socialističnih 
sindikatih. KPJ si je po pri
stanku na formalno strankar
sko neodvisnost prizadevala v 
neodvisnih sindikatih uveljaviti 
svoje idejno vodstvo prek ko- ^ 
munističnih frakcij, desnica pa 
je to politiko okarakterizirala 
kot »partijsko komando« v 
sindikatih. Desničarji so izrab
ljali svoj prevladujoč položaj v 
forumih CDSOJ za obračuna
vanje z levičarji v KPJ in v na
sprotju z ideologi marksizma so 
trdili, da imajo sindikati pra
vico zavzemati samostojna sta
lišča tudi do vseh političnih 
vprašanj, s čemer so v odnosu 
do Partije njihovo vlogo v revo
lucionarnem gibanju precenje
vali.

Nadaljevanje prihodnjič
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Rešitve pošljite do 25. septembra 1984 na naslov: 
DELAVSKA ENOTNOST Ljubljana. Celovška cesta 
43. s pripisom na ovojnici: NAGRADNA KRIŽANKA 
ŠT. 34. Nagrade so 700. 600 in 500 dinarjev.

št. 34

Nagradna
križanka

Rešitev nagradne križanke št. 32
KERATIN. ALPAKA. OVES. ANALIST. PROTAGO
NIST. PAVONE. OO. SOR. PISTA. ARAD. OPS. 
STRANIC. ON. RENI. RISTA. TAS. ANA. JOŽE 
PRIVŠEK, ARS. LEK. ALEP. LIZIKA, IZLAKE. ERO
TOMAN. SKLADATEU. ARA. MAORI. RAA, LIN

Izžrebani reševalci nagradne križanke št. 32:
1. nagrada 700 din: Osnovna šola »Franc Lešnik- 

Vuk«. Slivnica 13. 62312 Orehova vas:
2. nagrada 600 din: OO ZSMS DO Elektro Ljublja

na. DSSS. Titova 38. 61000 Ljubljana:
3. nagrada 500 din: Emo — tozd DSSS Kontrola 

TEO Senjur. Mariborska 86. 63000 Celje
Nagrade bomo poslali po pošti.

Delavska
enotnost
Delavska enotnost, glasilo Zveze sindikatov Slovenije 
List je bil ustanovljen 20 novembra leta 1942

Predsednik Josip Broz Tito je Delavsko enotnost 15 novembra leta 
1967. ob njem 25-letnici. odlikoval z redom zaslug za narod z zlato 
zvezdo

Izdaja CGP Delo — tozd Delavska enotnost. 61000 Ljubljana. Celov
ška cesta 43. poštni predal 313-VI. telex 31 787

Glavni urednik in direktor tozda: Dušan Gačnik 

Odgovorni urednik Franček Kavčič
Člani uredništva Andrej Agmč (fotoreporter). Ciril Brajer (energetika) 
Marjan Horvat (družbenopolitični sistem). Meri Jurca (tajnica). Ivo Ku- 
Ijaj (socialna politika). Damjan Križnik (reportaža), Emil Lah (zunanja 
politika). Franci Mulec (teh. urednik), Boris Rugelj (gospodarjenje). 
Sonja Seljak (lektorstvo. redakcija), Janez Sever (reportaža). Peter 
Stefamč (sindikalna politika in priloge). Andrej Ulaga (namestnik od
govornega urednika). Janez Voljč (posebne naloge) in Igor Žitnik 
(izobraževanje, kultura).

Pomočnik direktorja tozda Milan Živkovič

Telefoni glavni urednik in direktor tozda 322-778. odgovorni urednik 
313-942. pomočnik direktorja tozda 322-778. tajništvo uredništva 
313-942

Naročniška centrala 321-255 311-956 in 323-951
Založba Delavske enotnosti Celovška c 43, Ljubljana, odgovorni
urednik 323-951
Uredništvo Naš delavec, skupna revija slovenskih časnikov in revij, 
Ljubljana. Celovška c 43. 311-956

Uredništvo Naša Žena. Ljubljana. Celovška 43. 321-255 m 321-651

Center za razvijanje obveščanja v združenem delu in servis za tisk 
glasil organizacij združenega dela. Ljubljana Celovška c 43. 
320-403 in 323-951
cunnnmsko komercialni sektor. Ljubljana. Celovška c 43 320-403 

Računovodstvo. Ljubljana. Hrvatski trg 3. 312-125 m 310-923 

Žiro račun 50100-603-41502

Knjigarna galerija Ljubljana. Tavčarjeva ulica 5. 317-870 in 312-691

Posamezna številka Delavske enotnosti 15 din. letna naročnina 780 
din Rokopisov in nenaročenih lotogratij ne vračamo. Poštnina pia- 
čana v gotovim

Tisk Ljudska pravica Ljubljana

Izdajateljski svet Delavske enotnosti Drago Sehger (predsednik), Ciril 
Brajer. Magda Erbežmk-bučar. Dušan Gačnik. Alfred Golavšek. Jože 
Hozjan. Franček Kavčič. Vlajko Krivokapič Ivo Mighč. Leopold Perc. 
Jože Peterkoč. Brane Praznik. Pavel Stupnikar. Andrej Ulaga in Igor 
Žitnik
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Rajko Čižek, pek na Dobrni

m

Zdaj kruh tudi pekom 
greni življenje
»Štiriindvajset let sem za 

krušno pečjo in še pred nekaj 
leti sem srečen in ponosen 
opravljal ta poklic. Zdaj so ra
zmere v mlinarstvu in pekar
stvu takšne, da mi je žal, ker 
nisem vztrajal pri kleparstvu,« 
pravi zagrenjeno 43-letni 
Rajko Čižek, rojen v Močni pri 
Lenartu, pek, zdaj obratovodja 
pekarne na Dobrni.

Rajko Čižek ni mož, ki bi 
karkoli izustil tjavdan, kaj šele, 
da bi ga kdo slišal tožiti. Oče je 
bil monter pri mariborski Hi- 
dromontaži, vandral je posvetu 
od hidroelektrarne do hidroe
lektrarne, dokler se ni ustalil 
med ladjarji v Izoli. Tudi Rajka 
je navduševal za kovinarja. 
Toda mojstrove klofute so ga 
odrinile med peke.

»Sam sem si izbral ta težak in 
odgovoren poklic in z njim te
gobe, ki ga spremljajo. Danes 
le malo mladih prepričaš, da se 
odločijo za peka. Biti pek na
mreč pomeni spremembo vsega 
življenja, spremeniti njegov 
ritem, zamenjati dan za noč, 
delati v petek in svetek.«

— Ko smo se odločili za po
govor z vami, je bil eden izmed 
vzrokov tudi ta, da ste eden 
redkih, ki peči niste obrnili 
hrbta.

»Zdaj sem obratovodja v 
Merxovi pekarni na Dobrni, ki 
zaposluje deset pekov in peče 
več kot 18 različnih krušnih iz
delkov. Rekel sem, da zaposlu
jemo deset pekov, vendar je to 
samo na papirju. Odštejmo 
enega, ki je na dopustu, potem 
vsaj enega, ki je v bolniški, ni 
redek dan, ko je za pečjo pet, 
šest ljudi. K temu moramo do
dati še to, da večina zaposlenih 
nima ustrezne strokovne izo
brazbe. Vsak, ki se je kdajkoli 
vrtel ob krušni peči, pa ve, da 
brez dobrega .mešalca', ,pred- 
pečnika' in .peka' ni dobrega 
kruha...«

— Med nepoučenimi velja 
prepričanje, da so peki posebne 
sorte ljudje.

»Saj so res. Ne zato, ker de
lajo ponoči, ob praznikih ali 
dela prostih dnevih, da prena
šajo na stotine kilogramov 
moke ali kruha, delajo najpo
gosteje v težkih delovnih ra
zmerah, mimogrede, v Slove
niji je kolikor toliko urejenih le 
pet, šest pekarn, drugod pa

zvečine še vedno Joparimo', 
ne, peki so zato posebne branže 
ljudje, ker ne tožijo. Poglejte 
druge, vzemimo mesarje: odvr
žejo nož in začno vpiti, če je kaj 
narobe, če kaj ni dobro, da tako 
ne gre več. Peki pa delamo, 
opozarjamo in potrpežljivo ča
kamo, da bo družba dejansko 
ovrednotila naše delo za delo 
posebnega družbenega pome
na. V Jugoslaviji je že nekaj let 
navada, da vsi jadikujemo, tar
namo in jočemo. Tisti glasnejši 
si na ta način uspejo izboljšati 
svoj položaj. Za peke pa velja, 
da imajo izredno visoko druž
beno in če hočete tudi politično 
zavest. In ker je tako, je naše 
pekarstvo tam. kjer je, v hudi 
zagati.«

-— V zadnjem času je slišati 
mnogo kritik na ta račun.

»Upravičeno.. Poglejte naš 
primer: govorim o razmerah na 
celjskem območju. Težave 
celjskih pekov so se začele že 
pred devetimi leti, ko so se Ve
lenjčani na prefinjen način 
znebili svoje zavožene naložbe 
z izgradnjo Fidelinke. Ko so 
ugotovili, da so se spet enkrat 
zaleteli, so s pomočjo politike 
obrat vsilili nam, čeprav ga ko
lektiv ni hotel sprejeti. Toda 
politiki so bili vplivnejši. Tako 
smo dobili novo .pekarno', z 
njo dolgove in obresti, tako da 
smo še sami zabredli v izgube.«

— To je bilo pred leti...

»Točno, vendar si od takrat 
nismo več opomogli. Zaradi 
pekarne v Titovem Velenju se 
je odmaknila gradnja industrij
ske pekarne v Celju, prišla je 
stabilizacija, inflacija, podraži
tve prevoznih stroškov. Poglej
te, zdaj mi pšenico dvanajstkrat 
preložimo, preden pride kruh 
kupcu v roke. Si predstavljate, 
kolikšni stroški so to?! Samo 
prevozi nas bodo letos veljali 
okrog 30 milijonov dinar
jev...«

— Torej gre za slabo slabo 
načrtovanje in gospodarjenje,- 
ki ga najprej plačujete vi in nato 
še porabnik?

»Naš tozd ima 10 milijonov 
izgube. Če bi odšteli stroške 
prevozov, bi nam ostalo vsaj 10 
milijonov čistega dohodka. Bi 
nam ostalo, pravim, ker se je 
medtem še marsikaj drugega

spremenilo. Tako na primer 
cene pšenice in koruze. Se pred 
tremi, štirimi leti so nam mli
narji pomagali iz zagat, ko so s 
postavitvijo sodobnejših in 
večjih mlinov lahko prihranili 
več in svoj dobiček prelivali 
nam, pekom. S pomanjkanjem 
pšenice, z uzakonjanjem ob
veznih in velikih rezerv krušnih 
žit so tudi mlinarji zabredli v 
hude težave. Kljub vsem zago
tovilom, trepljanju po ramenih 
ali mahanjem s kaznimi mi 
danes preplačujemo pšenico od 
osem do deset dinarjev in si 
manemo roke, če jo dobimo! 
Na dlani je, da ima tisti, ki ima 
pšenico, tudi oblast. Pšenica pa 
vemo, kje raste.

Mi smo stabilizacijsko na
ravnani že najmanj deset let. 
Lahko vam posredujem točne 
številke za vsa leta nazaj. Toda 
raje ostaniva pri dejstvu, da vsa 
leta nenehno povečujemo proi
zvodnjo, da ne ustvarjamo no
bene akumulacije. Kaj nam 
pomagajo dobri pravilniki o 
nagrajevanju po delu, ko ni
mamo denarja. Zdaj pa poglej
va, kaj to pomeni. Ko sem začel 
kot pekovski pomočnik v Izoli, 
sem dobil v kuverti dvakrat več 
kot mehanik v Mehanotehniki. 
Danes dobim manj kot strugar 
v Emu! Tudi za to so se v zad
njih štirih letih samo v našem 
obratu zamenjali vsi, razen 
dveh. In še naprej: v zadnjih 
desetih letih ni bil noben pek 
upokojen pod normalnimi po
goji! Zato pravim, da si peki za
služimo status, kot ga imajo ru
darji! Ne zato, da bi trikrat več 
zaslužili, ampak da bi si zagoto
vili vsaj socialno varnost! Pov
prečni dohodek pekov je okrog 
20 tisočakov. Toda ko na ši
roko odpreš kuverto, ugotoviš, 
da gre pri tem za več kot 40 od
stotkov nočnega dela, dela ob 
nedeljah in praznikih...«

— Bili ste in ste še v vrsti 
samoupravnih organov, vodili 
ste komuniste, vodite sindikat, 
bili ste predsednik delavskega, 
sveta tozda in delovne organi
zacije, vodili ste zbor delega
tov, kaj ste ukrenili, da ne bi 
bilo tako, kot je?

»Gre za probleme, ki jih ne 
more rešiti tozd, delovna orga
nizacija, delavski svet, partija 
ali sindikat v delovni organiza
ciji. Pred letom dni smo imeli 
problemsko konferenco, na ka

teri smo opozorili vodstva 
družbenopolitične skupnosti 
občine in regije, da smo v h udih 
težavah, iz katerih se sami ne 
moremo izvleči. Točno po letu 
dni, pred dnevi, smo imeli enak 
sestanek! Kaj se je medtem 
zgodilo? Nič, vsaj na omenje
nih področjih. Spet smo spre
jeli iste sklepe, imenovali novo 
komisijo... Gledam televizijo 
in berem časopise. Normal
nemu človeku ne gre v glavo, da 
so skladišča polna pšenice, po
nekod pa ni kruha. Prav tako ti 
ne gre v glavo, da imamo žit
nico in uvažamo krušna žita. 
Prav tako ne moreš razumeti, 
da ti tam neki kombinati prika
zujejo na desetine milijonov 
ostanka dohodka, za katerega 
vemo, da je bil iztržen na račun 
izsiljenih cen. In vendar niko
gar ne kličemo na odgovornost. 
Sprejeli smo zakon, da v Jugo
slaviji ne bomo jedli črnega 
kruha. In vendar je ta najcenej
ši. Kvaliteta krušnih žit, predv
sem moke, je tako slaba, da še 
takšnemu mojstru ne uspe iz 
nje speči dobrega kruha. Če 
dvigneš glas,. lahko slišiš: 
»Vzami, ali pa pusti! Če ne 
vzameš, si pri nas oplel!« In 
vzameš, že vnaprej sprejmeš 
krivdo in upogneš hrbet.«

— Med mlinarji in peki, pa 
tudi že v javnosti je precej vesti 
o tej sporni kakovosti krušnih 
žit in predvsem moke. Koliko je 
v tem resnice?

»Več kot je slišati v javno
sti.«

— Imamo vendar inšpekcij
ske službe. Komunisti in sindi
kat so tu, komunisti in sindikat 
delujejo tudi med kmetijci. Za 
kaj torej gre? Zakaj slabe moke 
ne vrnete?

»To bi tudi sam rad doživel. 
Verjemite mi, da bi bil to naj
lepši trenutek v mojem življe
nju. Kajti takrat bi vedel, da 
delavec, ki ugrizne v moj kruh 
in ga ne použije z užitkom, tega 
ne more storiti zato, ker sem 
kriv jaz, pek, ne pa tako kot 
zdaj, ko smo peki, ker smo na 
koncu neke dolge verige, vsega 
krivi. Zato trdim, da smo peki 
že nekaj let pri nas na konici 
najsposobnejših. Kajti iz 
takšne moke peči še kar užiten 
kruh, pn moji veri, to je red
kost na svetu.«

— Kje vidite vi rešitve?

»Gre za več vprašanj, o kate
rih sva že govorila. Najprej je 
treba krušnim žitom zagotoviti 
stvarno ceno. Potem je treba mli 
narje razbremeniti dajatev. Za 
peke pa je rešitev odprava teh
nološke zaostalosti, saj ne gre, 
da bi zadovoljivo oskrbovali trg 
z loparji kot pred tridesetimi ali 
petdesetimi leti, ko je bilo samo 
v enem mestu vsaj trikrat več 
pekam, kot jih je danes, ko je v 
teh mestih vsaj enkrat več pre
bivalcev. Torej z vlaganji v pe

karsko industrijo. S tem bomo 
izboljšali oskrbo, delovne ra
zmere in življenje pekov. Toda 
to ni v naši moči, kot tudi ne v 
moči tozda ali delovne organi
zacije. Tako kot ste se pogovar
jali zdaj z mano, bi se lahko s 
katerimkoli pekom v Sloveniji, 
in stavim, da, bi dobili enake 
odgovore. Zdaj je samo vpra
šanje, kako dolgo bo družba 
gluha in slepa ob teh težavah.«

Janez Sever
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Rokovnik-priročnik velikosti 15,7 x 20,7 cm. Ovitek iz plastične foli
je, v barvi naravnega usnja, tiskan na brezlesnem papirju. Sestav
ljajo ga trije aktualni teksti:
— Za presojanje rezultatov gospodarjenja morajo biti delavci o 

njih dobro informirani, avtorica Francka Nerga
— Kako oblikovati in deliti sredstva skupne porabe, avtorica Ma

rija Pukl
— Delo sindikata in njegovi uspehi odvisni od vseh, ki so vanj 

včlanjeni, avtor Franček Kavčič.
Rokovnik vsebuje še:
— črtni blok za zapiske na.192 straneh v spirali
— koledar za leto 1984, 1985 in 1986
— beležni del za naslove in telefonske številke.

NOVOST:
— tedenski terminski koledar po dnevih
— prozoren ovitek za vizitke.

Rokovnik je oproščen plačila prometnega davka; sredstva zanj 
lahko namenite iz sklada za izobraževanje.
Cena v prednaročilu (velja do izida rokovnika) je 420 dinarjev, 
po izidu rokovnika (v septembru) pa 450 dinarjev.
Delovnim organizacijam po želji natisnemo na ovitek ime in zaš
čitni znak (kar ni vračunano v ceni). Če naročnik želi dotisk propa
gandnih strani, se to zaračuna po posebnem dogovoru. 
Podrobnejše informacije dobite tudi po telefonu na številko (061) 
320-403, za dodatke vas na vašo željo obišče tudi naš predstavnik. 
Prednaročila sprejema: DELAVSKA ENOTNOST, Prodaja edicij 
DE, Ljubljana, Celovška 43 in Knjigarna Delavske enotnosti, Tav-

Pri Delavski enotnosti, Ljubljana, Celovška c. 43, nepreklicno na
ročamo:

..................... izvod(ov) Rokovnika-priročnika 1985

a) brez sitotiska
b) s sitotiskom (v primeru dotiska priložite film ali znak)

Naročeno pošljite na naslov: .....................................................

Ime in priimek podpisnika: .........................

Datum: ..................Podpis naročnika
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